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رئیس سازمان استاندارد  اعلام کرد

آذرماه 97 آخرین فرصت ارتقای کیفی 
خودروهای داخلی ا 

رئیس سازمان ملی استاندارد ایران می گوید: خودروهایی که تا ابتدای دی ماه سال 
1397 نتوانند 83 استاندارد خودرویی مصوب را بگذرانند، به ناچار از خطوط تولیدی 

خارج خواهند شد. 
»نیره پیروزبخت« افزود: شورای سیاستگذاری خودرو، برنامه کنترل کیفیت و 
بازرسی را تصویب کرده است که بر اساس آن از ابتدای امسال از 52 استاندارد آغاز و 

به 83 استاندارد در سال آینده ختم می شود.
این مقام مسئول بدون اینکه از خودروی خاصی نام ببرد، تصریح کرد: تا ابتدای دی 
ماه سال آینده هر خودرویی که نتواند 83 استاندارد یاد شده را پشت سر بگذارد، با 

توقف تولید مواجه می شود.
وی یادآوری کرد: برنامه ابتدایی سازمان ملی استاندارد، اجباری شدن 52 استاندارد 
بود که البته با تجدید نظر انجام شده حالت سختگیرانه تری یافته و این 52 استاندارد 

باید تا پایان امسال پیاده شوند.
پیروزبخت ادامه داد: تا ابتدای دی ماه سال آینده خودروها مشمول 83 مورد 
استاندارد می شوند و پس از آن معلوم خواهد شد که باید با چه خودرویی خداحافظی 
کنیم. رئیس سازمان ملی استاندارد ایران خاطرنشان کرد: تقریبا همه خودروسازان 
کشورمان قادر به پشت سر گذاشتن 53 استاندارد فاز نخست هستند، اما برای فاز 
دوم فرصت دارند تا اصلاحات لازم را در پلتفرم ها، طراحی ها و حتی قطعات مورد 

استفاده اعمال کنند.
پیروزبخت پیش بینی کرد برخی خودروها نتوانند از عهده 83 مورد استاندارد یاد 

شده تا ابتدای زمستان سال آینده بر آیند و به ناچار از خط تولید خارج می شوند.
وی به عنوان نمونه از کاهش بیش از 50 درصدی تولید پراید )از 83 درصد به 
حدود 27 درصد تعداد خودروهای تولیدی سایپا( در سه سال گذشته خبر داد و 
گفت: رصد فعالیت های شرکت های خودروساز کشورمان حاکی از برنامه ریزی 
آنها برای مطابقت دادن خودروها با استانداردهای روز جهان است و سعی دارند تا 

نارضایتی های عمومی را با رفع ایرادات به حداقل برسانند. 
به گزارش ایرنا، به گفته رئیس سازمان ملی استاندارد ایران، این استانداردهای 
تدوین شده باید در همه خودروهای وارداتی، تولیدی و حتی قراردادهای جدید مورد 

توجه قرار گیرد.

جزئیات تشدید نظارت بر عملکرد بانکها؛

ذره بین بانک مرکزی بر روی نظام بانکی
این روزها در شرایطی شایعات درباره ورشکستگی بانکها، دومینووار در حال حرکت 
در نظام بانکی است که بانک مرکزی می گوید، رفتارهای بانکی را به دقت زیر نظر دارد 

و پرریسک ها را تحت نظر گرفته است. 
ترس مردم از سپرده گذاری در بانکها و موسسات اعتباری این روزها به اوج رسیده 
و بسیاری را مضطرب کرده است. کمتر خانواده ای در ایران پیدا می شود که جای 
مطمئن تر از نظام بانکی برای سپردن اندک سرمایه خود به منظور کسب سود، بیابد 
و اطمینان کند تا در این اوضاع و احوال کساد بانکی، پولش را به دست غیربانکی ها 

بسپارد.
در این میان، پرونده ناخوشایند موسسات اعتباری غیرمجاز اما، همه را در نظام 
بانکی متاثر کرده است؛ چه آنها که عملکرد شفافی دارند و موسسات اعتباری مجاز و 
شناسنامه دار بانک مرکزی هستند و چه آنها که بانک بوده و سالها است که فعالیت 
می کنند. همه و همه این روزها در مظان اتهام هستند و مردم، با چشم ظن و اتهام 

به آنها نگاه می کنند.
بازار شایعات هم البته داغ است و هر روز، شایعه ورشکستگی یک بانک به گوش 
می رسد؛ در حالیکه موضوع ورشکستگی بانکها به همین سادگی ها هم نیست. 
واقعیت آن است که بانکها با ذخیره قانونی که نزد بانک مرکزی دارند، تا حد زیادی 
خاطر سپرده گذاران را آسوده می کنند که سپرده ها امن است و نهاد ناظر یعنی بانک 
مرکزی، اوضاع را به خوبی رسد می کند؛ اما در کنار این، صندوق ضمانت سپرده ها 
هم به عنوان یک بازوی قدرتمند، در کنار بانک مرکزی قرار گرفته تا بلکه اضطراب 

سپرده گذاران در بانکها و موسسات رسمی اعتباری را به حداقل برساند.
در این میان، بانک مرکزی اگرچه اکنون در شرایطی سخت به لحاظ حاشیه های 
موسسات اعتباری غیرمجاز به سر می برد اما پشت پرده، نظام نوین نظارت بر بانکها 
را تدوین کرده و اعلام می دارد که عملکرد بانکها را با ذره بینی قدرتمند، در حال 
نظارت دارد و از این بابت، جای هیچ نگرانی برای مردم نیست؛ به خصوص اینکه 
سپرده گذاران بانکها به این راحتی ها دل به شایعات نسپارند و همه چیز را با بانک 
مرکزی چک کنند. یک مقام مسئول در بانک مرکزی در گفتگو با  مهر، ابعاد جدیدی 
از نظام نوین نظارت بر بانکها را تشریح می کند و می گوید: بانکها به شدت تحت نظارت 
بانک مرکزی قرار دارند و به خصوص این روزها که برخی مسائل در مورد موسسات 
اعتباری غیرمجاز، گریبانگیر بانک مرکزی هم شده است، این نهاد ناظر تلاش دارد که 

حداقل، بحران جدیدی در این حوزه بوجود نیاید.
وی می افزاید: این برنامه نظارتی به گونه ای تدوین شده که بانکهای پرریسک که 
اسامی آنها هم مشخص شده است، زیر ذره بین بانک مرکزی قرار گیرند و بانک 
مرکزی عملکرد آنها را به لحاظ منابع و مصارف، به خوبی رصد می کند و حتی در 
مورد نرخ های سودی که ترازنامه های آنها را در شرایط بدتری قرار می دهد، به صورت 

کتبی به آنها اخطار داده است.
این مقام مسئول در بانک مرکزی می گوید: بانک مرکزی دیگر اجازه نخواهد داد 
که منابع نظارتی بر نظام بانکی حتی هدر رود و بنابراین، نظارت را به نحوی موثر 
طراحی کرده تا پرریسک ها اجازه خطا نداشته باشند؛ البته وضعیت کنونی بانکها، 
نتیجه عملکرد چندین و چند ساله گذشته است که بدون چتر نظارتی موثر، آنها را 

به بحران امروز کشانده است.

رییس کمیسیون معادن اتاق ایران عنوان کرد؛

اشتغالزایی هشت میلیون نفری با حمایت از
 8 هزار کارآفرین

رییس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی،صنایع،معادن ایران ضمن 
تاکید بر ایجاد اشتغال به عنوان دغدغه دولت های قبلی و فعلی گفت : دولت دوازدهم 
می تواند با حمایت های لازم از هشت هزار نفر کارافرین، امکان اشتغال سالیانه را به 

میزان هشت میلیون نفر فراهم کند.
 » بهرام شکوری « تصریح کرد: هریک از کارآفرینان در صورت پشتیبانی های لازم 
دولت، می توانند اشتغال حداقل یک هزار نفر را در بخش های ذیربط فراهم کنند 
و به این ترتیب به شکل گسترده ای در سطح کشور موضوع سیاست ایجاد اشتغال 

توسط بخش خصوصی به اجرا گذاشته می شود.
وی تاکید کرد: کارآفرینان جامعه حمایت های حاکمیت را نیاز دارند و این مهم 
موجب اعتماد می شود تا پشتوانه ای شود برای شغل آفرینی و کارآفرینی که جمعیت 

جوان کشور به آن نیاز جدی دارد. 
** ذخایر عظیم معدنی پشتوانه ای برای ایجاد اشتغال

رییس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران یادآور شد: ایران بر روی کمربند 
مس و سنگ آهن واقع شده و دولت می تواند حمایت لازم را به عمل آورد تا مواد 
معدنی از معادن استخراج و تا مرحله کالای مصرفی پیش برود، ضمن جلوگیری 
از خام فروشی، پشتوانه وسیعی برای اشتغال را فراهم سازد و بیکاری را در جامعه 

ریشه کن کند. 
** بهره برداری از عناصر نادر خاکی در دولت یازدهم 

شکوری اضافه کرد: دولت یازدهم توسط سازمان توسعه و نوسازی معادن وصنایع 
معدنی ایران ) ایمیدرو ( موضوع بهره برداری از عناصر نادر خاکی را به عنوان یک 
سرفصل مهم کلید زد و امروز مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران در این مسیر 
پیش می رود و دستیابی به عنصر لیتیوم که برای تولید باتری خودروهای برقی مورد 

نیاز است، از جمله این عناصر است.
پیش از این اعلام شد سرمایه گذاری در یک معدن لیتیوم می تواند ارزش افزوده 
بیشتری در زمینه بهره گیری از این ماده معدنی در تولید باتری بویژه برای خودروهای 

هیبریدی بدست آورد.
 ** تحقق سند چشم انداز 1404 در بخش فولاد یک گام مهم

نایب رییس انجمن سنگ آهن ایران معتقد است: براساس سند چشم انداز 1404 
موضوع دستیابی به ظرفیت 55 میلیون تن فولاد خام پیش بینی شده است که یک 
گام مهم محسوب می شود و از این رقم حدود 15 میلیون تن برای صادرات در نظر 

گرفته شده است .
شکوری افزود: تحقق برنامه مزبور یک حرکت جدی در مسیر کاهش وابستگی به 
درآمدهای نفتی است و پیش بینی می شود تا سطح 60 درصد درآمد نفت را به این 

ترتیب محقق کرد.
 ** بی توجهی به منابع غنی خاک های صنعتی 

فعال معدنی موضوع بی توجهی به خاک های صنعتی را در سالهای گذشته یادآور 
شد و گفت : خاک های صنعتی نظیر فلدسپات و کربنات سدیم هریک در صنایع 

معدنی کاربرد دارد و بگونه شایسته از آنها برخوردار نشده ایم.

پس از انتخابات ریاست جمهوری و ابقای »حسن روحانی« 
در دولت آینده زمزمه هایی از تغییر و تحولات در ساختار 
دولت دوازدهم شنیده شد و اظهاراتی از تفکیک وزارتخانه ها به 
میان آمد تا اینکه این حدس و گمان ها به شکل لایحه دولت 

به مجلس تقدیم شد. 
هر چند که هفته گذشته نمایندگان مجلس با بررسی دو 
فوریتی و سریع لایجه تفکیک سه وزارتخانه راه و شهرسازی، 
صنعت، معدن و تجارت و ورزش و جوانان موافقت نکردند اما 
با توجه به یک فوریتی شدن آن موضوع به قوت خود باقی 
است و نمایندگان در حال بررسی این پیشنهاد دولت هستند.
طبق برنامه پنجم توسعه و با هدف کوچک سازی دولت باید 
تعداد وزارتخانه ها از 22 به 17 کاهش می یافت . در راستای 
اجرای این تکلیف قانونی، دولت تصمیم گرفت فرایند ادغام 
چند وزارتخانه را آغاز کند. بنابراین وزارت »صنایع و معادن 
« با وزارتخانه های »بازرگانی«، »راه و ترابری «، »مسکن و 
شهرسازی « و »سازمان تربیت بدنی «و »سازمان ملی جوانان 
« ادغام شدند. حال پس از عمر 5 ساله ادغام چند وزارتخانه 
و سازمان ، دولت لایحه تفکیک را به مجلس داده است. این 
تصمیم واکنش هایی در پی داشت. موافقان تفکیک وزارتخانه 
ها می گویند ادغام از همان ابتدا اشتباه بوده و باید دستگاه با 
جداسازی تخصصی تر فعالیت داشته باشند اما در سویی دیگر 
مخالفان تفکیک بر این باور هستند که ماموریت های ادغام به 
اجرا نرسیده در حالی که در یک نگاه یکپارچه می توان هدف 

ها و وظایف تعریف شده را عملیاتی کرد. 
در این گزارش اظهارات کارشناسان اقتصادی موافق و مخالف 
جداسازی وزارتخانه های ادغام شده در دولت قبل در دفاع و 

انتقاد از لایحه دولت آمده است. 
**ماموریت های تعریف شده در ادغام انجام نشد

 »سیدرضا فاطمی امین« معاون وزیر سابق صنعت، معدن 
و تجارت در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا درباره لایحه دولت 
درباره تفکیک سه وزارتخانه »صنعت، معدن و تجارت«، »راه 
و شهرسازی« و »ورزش و جوانان« اظهار داشت: باید دید چرا 
دولت به این نتیجه رسیده است وزارتخانه هایی که عمری از 

ادغام آنها نمی گذرد، از هم تفکیک شوند. 
وی ادامه داد: باید دید در دوران پس از ادغام چه مشکلاتی 
در این وزارتخانه ها به وجود آمد که امروز دولت حل این 
مشکلات را در تفکیک وزارتخانه ها می داند؟ این کارشناس 
اقتصادی ادامه داد: شاید گفته شود که وزارتخانه ها پس از 
ادغام گستره فعالیتشان افزایش یافته و یک فرد به عنوان وزیر 
و یک مدیر عالی ترین سطح این وزارتخانه نمی تواند به تمام 
بخش ها رسیدگی کند و در نظارت بر تمام امور داشته باشد، 
اما آیا راهکار و روش حل این مشکل، تفکیک بخش های یک 

وزارتخانه از یکدیگر است؟ 
وی با بیان اینکه برخی مسائل ایجاد شده، ناشی از بیرونی 
است و اساسا ارتباطی با موضوع ادغام ندارد، اظهار داشت: امروز 
منشاء برخی مشکلات وزارتخانه ها عوامل بیرونی هستند برای 
مثال در حال حاضر تامین اجتماعی، مشکلات متعددی را 
برای بنگاه های اقتصادی ایجاد کرده است. این کارشناس 
اقتنصادی تاکید کرد: معتقد هستم که تفکیک وزارتخانه ها 
پاک کردن صورت مساله است و جداسازی نمی تواند مشکلی 
را رفع کند. فاطمی امین با تاکید بر اینکه ادغام وزارتخانه ها 

تصمیم یک شبه نبود اظهار داشت : طرح ادغام وزارتخانه ها 
یک تاریخچه چند ساله داشت، این طور نبود که در سال 
1390 وقتی که وزارت صنایع و معادن با وزارت بازرگانی ادغام 
شدند، دولت، کارشناسان و نمایندگان مجلس برای چنین 

تصمیمی یک تصمیم یک شبه گرفته باشند. 
وی افزود: بحث ادغام صنایع و معادن و بازرگانی حداقل 
6 سال قبل از اجرا، مطرح بود و افرادی که امروز در راس 
موافق  زمانی  دوره  آن  در  اند  گرفته  قرار  اداره کشور  امور 
ادغام وزارتخانه ها بودند. فاطمی امین با تاکید بر اینکه ادغام 
وزارتخانه ها در آن سال ها، به دنبال شکل گیری یکسری 
از مطالبه ها انجام شد. گفت : ادغام وزارتخانه ها موضوعی 
تحمیلی از سوی دولت نبوده و مطالبه ای بود که از سوی 
کارشناسان، دولتی ها، نمایندگان مجلس و فعالان این حوزه 

ها مطرح شد. 
این کارشناس اقتصادی اظهار داشت : ادغام وزارتخانه ها با 
این رویکرد انجام شد که بین حلقه های مرتبط بین تولید و 
تجارت یکپارچگی ایجاد شود. برای مثال موضوع گندم تنها 
بخش تولید آن نیست ، وقتی از مرحله تولید عبور می کند 
و به صادرات می رسد باید نهاد مربوط با تجارت وارد کار 
شود. اگر وزارت صنعت، معدن و تجارت تفکیک شوند، این 
یکپارچی از مرحله تولید تا تجارت و صادرات از بین می رود. 
وی ادامه داد: موضوع دیگر مسئله پاسخگویی است. از دیگر 
مضرات تفکیک وزارتخانه ها این است که اصل پاسخگویی 
مسئولان به درستی انجام نمی شود چرا که در این وزارتخانه 
به دلیل همپوشانی زیاد مسئولیت ها، هر مسئولی کار را به 
دیگری واگذار کند.  فاطمی امین تاکید کرد: موضوع بعدی این 
است که ادغام وزارتخانه ها تجربه موفق سایر کشورها است که 

ما از آن در ساختار خود استفاده کردیم. 
معاون وزیر سابق صنعت، معدن و تجارت درباره اینکه عده 
ای معتقد هستند، تفکیک وزارتخانه ها هزینه دولت را افزایش 
می دهد، گفت: مسئله هزینه در اتلاف وقت است و اگر ادغام 

انجام شود حداقل دو سال زمان می برد تا سمت های جدید 
شکل بگیرد و افراد در پست های تعریف شده قرار بگیرند. 

وی همچنین درباره تکفیک وزارتخانه راه و شهرسازی اظهار 
داشت: در حالی که عده ای می گویند دو وزارتخانه راه و 
ترابری و مسکن و شهرسازی سنخیتی با هم ندارند اما شبیه 
ترین حوزه ها به هم این دو دستگاه هستند. به طور قطع 
موضوع حمل و نقل ارتباط زیادی با نحوه شهرسازی دارد و 
اتفاقا در سال های گذشته فرصت ادغام این دو وزارتخانه را 
از دست دادیم و امروز شاهد این آشفتگی در شهرسازی و 
حمل و نقل هستیم.  فاطمی امین ادامه داد: امروز شاهد ورود 
موضوعاتی مانند شهرسازی ریل پایه در کشورمان هستیم و 
این یک الگو برداری موفق از کشورهای صاحل تجربه است . 
از سوی دیگر هم در شهرسازی و هم در حمل و نقل گرایش 
عمران وجود دارد که می تواند پیوند دهنده فعالیت های این 

دو دستگاه باشد. 
** ادغام یک الگو برداری اشتباه بود 

همچنین »آلبرت بغزیان« کارشناس اقتصادی که موافق 
ادغام سه وزارتخانه یادشده است در گفت گو با پژوهشگر ایرنا 
با بیان اینکه یکی از دلایل ادغام، چابک سازی و صرفه جویی 
و اتمام موازی کاری ها بود، گفت: ادغام وزارتخانه هایی که 
سنخیتی با یکدیگر ندارند یک الگو برداری اشتباه بوده است. 
وی ادامه داد: با تفکیک وزارتخانه ها از جمله صنایع و معادن 
و تجارت کارها تخصصی تر انجام خواهد شد. بحث اکتشاف 
مواد معدنی، تولید و تجارت و بازرگانی هر کدام باید در یک 
مسیر جدا و تخصصی فعالیت داشته باشند و گسترده سازی 
این وزارتخانه ها می تواند مشکلاتی بر سر راه هر یک از بخش 
های معدن، صنعت و تجارت ایجاد کند که این موضوع در 
مورد وزارت راه و شهرسازی هم صدق می کند. این کارشناس 
اقتصادی تاکید کرد: باید گمرک هم زیر نظر تجارت باشد چرا 
که امروز مشکلات عمده بخش بازرگانی و تجارت به بخش 

گمرک برمی گردد. 

بغزیان ادامه داد: اگر با این نگاه که تمام امور با هم در ارتباط 
هستند در یک وزارتخانه فعالیت داشته باشند بخواهیم عمل 
کنیم، تنها باید به چند وزارتخانه اکتفا کنیم. این کارشناس 
اقتصادی درباره ادغام وزارت راه و ترابری و مسکن و شهرسازی 
گفت: ادغام این دو وزارتخانه با این نگاه انجام شد که هر دو 
در حوزه های عمرانی فعالیت دارند بنابراین می توانند در یک 
مسیر باشند اما نگاه غلطی بود و هر دستگاهی که در یک 
حوزه مشخص عمران فعال است نمی تواند در حوزه های 

دیگر ادغام شود. 
وی با اشاره به ادغام نادرست وزارت ورزش و جوانان هم 
گفت: مسئله جوانان بسیار گسترده است و نباید تنها در 
موضوعات ورزشی آن را محدود کرد. ورزش و جوانان دو 
مقوله جدا از هم هستند و نباید از کشورهایی که هیچ تناسبی 
با ساختار ایران ندارند الگو برداری کرد. بغزیان با بیان اینکه 
تفکیک وزارتخانه ها شدنی است، ادامه داد: متاسفانه در سال 
هایی ادغام انجام شد با قحط الرجال مواجه بودیم برای مثال 
زمانی که ....بهبهانی وزیر سابق راه و ترابری استیضاح شد، .... 
نیکزاد به عنوان سرپرست وزارت راه و ترابری انتخاب شد و بعد 

از مدتی هم این دو وزارتخانه در هم ادغام شدند. 
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه احتمال اینکه وزارتخانه 
های ادغام شده در دولت دوازدهم تفکیک شوند وجود دارد، 
اظهار داشت : تفکیک انجام می شود اما نیاز به مطالعات 

کارشناسی دارد و زمانبر خواهد بود.
**برگشت به عقب یا حرکت به سمت جلو 

عده ای از کارشناسان بر این باور هستند در زمانی که موضوع 
ادغام وزارتخانه ها مطرح شد هدف تنها کوچک سازی دولت 
نبود، بلکه مشکلاتی وجود داشت که در نهایت تصمیم دولت 
برای رفع آن مشکلات راهکار ادغام بود. از سوی دیگر گفته 
می شود اگر امروز رای مجلس بر تفکیک باشد باید به هزینه 
های این تفکیک هم توجه کرد. جداسازی معاونت ها یعنی 
ورود نیروی کار جدید به این دستگاه ها و نیاز به ساختمان و 
امکانات و تجهیزات دیگر که تمام این موارد برای دولت هزینه 
زایی خواهند داشت. این افراد معتقد هستند تفکیک یعنی 
برگشت به عقب و ابتلاء به همان مشکلاتی که ادغام را توجیه 
کرد.  اما در طرف مقابل عده ای هم بر این باور هستند که در 
آن دوران، دولت دهم مرتکب اشتباهات بزرگی در اداره کشور 
شد که ادغام هم یکی از آنها بود. حتی یک بار مقام معظم 
رهبری هم از ادغام وزارت صنایع و معادن با وزارت بازرگانی 

انتقاد کردند . 
کارشناسان موافق تفکیک بر این باور هستند که راهکار حل 
مشکلات وزارتخانه ها ادغام نیست و در این صورت امکان 
ادغام برای سایر وزارتخانه ها هم وجود دارد و برای تحقق 
اهداف هر بخشی باید آن بخش به صورت تخصصی فعالیت 
کند و ادغام، دستگاه های اجرایی و سیاست گذار را از آن هدف 
اصلی خود دور کرد. حال اینکه باید دید نمایندگان مجلس 
چه تصمیمی برای این خواسته دولت می گیرند. هر چند که 
مجلس با بررسی دو فوریتی این لایحه موافقت نکرد و به یک 
فوریتی آن رای داد اما باید دید آیا تا دو ماه دیگر که رییس 
جمهور دولت دوازدهم اعضای دولت را به مجلس معرفی می 
کند، نام چند وزیر برای هر یک از وزارتخانه های یاد شده 

خوانده می شود. 

در گفت وگوی با کارشناسان اقتصادی؛ 

موافقان و مخالفان تفکیک وزارتخانه ها چه می گویند ؟ 

معاون اول رئیس جمهور  گفت : ساخت قطعه یک 
آزادراه تهران- شمال تا پایان امسال به پایان می رسد.

عباس  همراه  به  دیروز  صبح  جهانگیری  اسحاق 
آخوندی، وزیر راه و شهرسازی و محمد سعیدی کیا، 
رئیس بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی از قطعه یک 
آزادراه تهران شمال به طول 32 کیلومتر بازدید کردند.

معاون اول رئیس جمهور در پایان این بازدید در جمع 
خبرنگاران با بیان اینکه آزادراه تهران - شمال مدت 
افزود:  طولانی است که ساخت آن آغاز شده است 
در دولت یازدهم تصمیم بر ساخت قطعی قطعه یک 
گرفته شد که این قطعه بسیار پیچیده بوده و از ویژگی 
های فنی بسیار مشکلی برخوردار است. به گونه ای 

که فقط یکی از تونل های آن 4900 متر طول دارد.
جهانگیری با اشاره به سازه های پیچیده ای که برای 
ساخت پل های این قطعه از نظر فنی و مهندسی 
وجود دارد ادامه داد: در دو سال اخیر پیشرفت فیزیکی 
قطعه یک این آزادراه بسیار خوب بوده و تا سال 96 
تکمیل خواهد شد که 32 کیلومتر از مسیر شمال را 

کوتاه می کند.
وی با اشاره به ساخت همزمان قطعه دو این آزادراه 
کیلومتر  شمال 22  تهران-  دوم  بخش  کرد:  تأکید 
است که چهار دستگاه پل دارد و همچنین قراردادها و 
مناقصه های آن برگزار شده که ساخت مسیر اول آن 
به مناقصه رفته و پیمانکار، کار را شروع کرده است. 
مسیر برگشت نیز مناقصه آن برگزار شد و پیمانکار 

مشخص شده است.
جهانگیری با بیان اینکه قطعه سوم آزادراه تهران 
شمال یکی از پیچیده ترین قطعات این آزادراه است 
تصریح کرد: در حال مذاکره با خارجی ها هستیم تا 
از دانش فنی آنها برای رفع پیچیدگی های فنی آن 
استفاده کنیم. این در حالی است که تمام شرکتهایی 
که در قطعات یک و دوم آن مشغول به کارند، ایرانی 
هستند که جزء توانمندترین شرکتهای ایرانی محسوب 

می شوند.
تهران-  آزادراه  ساخت  جمهور  رئیس  اول  معاون 
شمال را یکی از افتخارات مهندسی ایران دانست که 
باید به جهانیان نمایانده شود افزود: اگر برای قطعه سوم 
از پیمانکار خارجی استفاده می کنیم بخشی از آن بابت 
تأمین مالی پروژه از سوی سرمایه گذار خارجی که 

امیدواریم در سال 96 نیز به جمع بندی در خصوص 
ساخت آن دست یابیم.

وی با اشاره به ورود جدی بنیاد مستضعفان به پروژه 
آزادراه تهران-شمال در دوره ریاست سعیدی کیا در 
این بنیاد ادامه داد: اجرای این پروژه از کارهای خوب 
بنیاد مستضغفان است که توانسته ارتباط خوبی با 
وزارت راه و شهرسازی برقرار کند و امیدواریم تحت 
زمان بندی های ارائه شده به پایان برسد. البته به نظر 
من چند ماه تأخیر در چنین پروژه ای با این پیچیدگی 

ها، طبیعی است.
عباس آخوندی وزیر راه و شهرسازی نیز که در این 
بازدید معاون اول رئیس جمهور را همراهی می کرد با 
بیان اینکه کف سازی های قطعه یک آزادراه تهران- 
شمال بتنی است گفت: چنین فن آوری و تکنولوژی 
ای در نوع خود در ایران بی نظیر بوده و برای اولین بار 
در ساخت این آزادراه از تکنولوژی رویه بتنی به جای 

آسفالت استفاده کرده ایم.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به وجود تونل 4900 
متری در قطعه اول آزادراه تهران- شمال تأکید کرد: 
کل سقف این تونل به صورت دو پوشه یا دابل آرک 
ساخته شده که برای اولین بار در ایران اجرا می شود. 
در این نوع تونل ها، در صورت آتش سوزی دود و آتش 
از فاصله میان دو پوشه ها به خارج هدایت شده و مردم 

می توانند از محل بحران خارج شوند.
وی کار خاکبرداری مسیر قطعه یک آزادراه تهران 
- شمال را بسیار دقیق عنوان کرد و خاطرنشان کرد: 
کوچکترین لغزشی در خاکبرداری سبب وقوع ریزش 
های سنگینی می شد به همین دلیل با دقت هر چه 
تمام تر عملیات خاکبرداری به پایان رسید. همچنین 
در طول مسیر چندین روستا داشتیم که برای انفجار 
کوه ها باید حداکثر ایمنی را رعایت می کردیم تا 

کوچکترین آسیبی به ساکنان منطقه وارد نشود.
به گفته آخوندی ساخت این مسیر تا پیش از سال 
94، در اختیار پیمانکار خارجی بود که وزارت راه و 
شهرسازی با آنها تسویه حساب کرده و در حال حاضر 

کل پروژه، دست پیمانکار ایرانی است.
محمد سعیدی کیا نیز با بیان اینکه زمستان گذشته 
بسیار سرد بود و دمای هوا گاه به بیش از 200 درجه 
زیر صفر می رسید گفت: برای ساخت قطعه اول آزادراه 

تهران- شمال مجبور بودیم مصالح را جمع کرده و از 
آب گرم استفاده  کنیم.

رئیس بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی افزود: در 
برخی موارد هنگام شکاف کوه ها، حجم آب خارج 
شده به قدری زیاد بود که در بخشی از کوه رانش 
ایجاد می شد. با این حال ساخت آزادراه را با موفقیت 

ادامه دادیم.
وی با بیان اینکه برای ساخت این آزادراه زیباسازی 
راه و ساخت مبلمان کنار جاده ای را نیز دنبال می 
کردیم اظهار داشت: مجموعه این مسائل سبب شد تا 
پروژه چندماهی تأخیر داشته باشد و از قول قبلی خود 
در خصوص اتمام پروژه در سال 96 عذرخواهی می 
کنیم. سعیدی کیا با بیان اینکه انجام این پروژه خرداد 
94 کلید خورده و اولین مناقصات آن در همان تاریخ 
برگزار شد ادامه داد: ساخت قطعه 2 آزادراه تهران- 
شمال نیز در حال آماده شدن است و برای ساخت 
قطعه 3 این پروژه نیز تا پایان امسال با همکاری وزارت 
راه و شهرسازی به جمع بندی خواهیم رسید. ضمن 
اینکه قطعه یک نیز تا قبل از پایان سال جاری ساخته 

خواهد شد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی برای رایزنی در زمینه توسعه روابط بانکی ایران و کره 
جنوبی و ایجاد خطوط اعتباری بین دو کشور به سئول سفر کرده است. 

پس از اجرایی شدن برجام، کمیته راهبری تامین مالی خارجی با عضویت بانک 
مرکزی و سازمان برنامه و بودجه در وزارت امور اقتصادی و دارایی تشکیل شد تا 
نسبت به تسریع و تسهیل در برقراری خطوط اعتباری و استفاده از تسهیلات مالی 

خارجی اقدام شود.
کره جنوبی یکی از کشورهای هدف این کمیته در جذب خطوط اعتباری و 
تسهیلات مالی خارجی بوده که بر اساس رایزنی های اولیه انجام شده، قرار است 
»اگزیم بانک« کره جنوبی هشت میلیارد یورو، »کا-شور« کره جنوبی پنج میلیارد یورو 

فاینانس به پروژه های ایران اختصاص دهند.
براساس گزارش وزارت امور اقتصادی ودارایی ، »علی طیب نیا « که برای شرکت 
در اجلاس بانک زیربنایی آسیا به کره جنوبی سفر کرده است، با »یو ایل هو« وزیر 

دارایی و استراتژی کره جنوبی دیدار کرد.
در این دیدار در زمینه ایجاد خطوط اعتباری بین بانک های دو کشور، برقراری 

روابط کارگزاری و افتتاح شعب بانک های ایرانی در کره جنوبی گفت و گو شد.
مذاکره با بانک های کره جنوبی برای ایجاد خطوط اعتباری در حال نهایی شدن 
است اما برای حل برخی موضوع ها باید توافق هایی بین وزیران اقتصادی دو کشور 
انجام شود. همچنین اقدام هایی که در گذشته در زمینه برقراری روابط کارگزاری 

و فراهم آوردن شرایط افتتاح شعب بانک های ایرانی در کره جنوبی صورت گرفته، 
نیازمند پیگیری بیشتر بانک ها برای توسعه این همکاری ها است که وزیران دارایی 

ایران و کره جنوبی در این زمینه قول مساعد دادند.
تسهیل تبدیل ارزهای حاصل از فروش و انتقال نفت از دیگر موضوعات مورد بحث 
وزیر اقتصاد کشورمان با وزیر دارایی و استراتژی کره جنوبی در سفر به این کشور بود.
به گزارش ایرنا، مبادلات مالی و تجاری ایران و کره جنوبی از شهریور ماه پارسال و با 
سفر رئیس جمهوری پیشین این کشور به تهران وارد مرحله تازه ای شد و دو کشور 

توافق کردند مبادلات تجاری خود را با ارز یورو تسویه کنند.
در جریان رایزنی های هیات کره ای در تهران که پس از برجام انجام شد، کره 
جنوبی از آمادگی بانک های این کشور برای اختصاص خطوط اعتباری و فاینانس 
برای طرح های ایرانی خبر داد که اکنون مذاکرات اولیه برای نهایی شدن آن در 

دست انجام است.
بانک سرمایه گذاری زیربنایی آسیا یک مؤسسه مالی بین المللی است که به پیشنهاد 

چین تأسیس شده و ایران نیز یکی از سهامداران آن است.
هدف اصلی از تاسیس این بانک، ارائه تسهیلات مالی برای کشورهای حوزه جاده 
ابریشم و تقویت زیرساخت های توسعه در قاره کهن است؛ ایران به طور رسمی از 
آذرماه 95 به عضویت این بانک درآمد و اکنون با در اختیار داشتن 1.61 درصد سهام 

آن، در رتبه یازدهم قرار دارد.

معاون اول رئیس جمهور  اعلام کرد؛

اتمام قطعه یک آزادراه تهران - شمال تا پایان سال 9۶

مذاکرات مالی طیب نیا در سئول؛ 

یک قدم تا جذب 13 میلیارد یورو فاینانس 

کارشناسان می گویند،29اردیبهشت رفراندوم یارانه ها بود

خداحافظی با یارانه نقدی در پایان قرن؟ 

 هفتاد و ششمین یارانه نقدی در بیست و پنجمین روز از خرداد ماه به حساب 
سرپرستان خانوار واریز شد تا حساب یارانه های دریافتی هر ایرانی از ابتدای اجرای 

این طرح تا کنون به 3 میلیون و 458 هزار تومان برسد. 
پرداخت یارانه نقدی از آذر ماه سال 1389 تا کنون، هر ماه 45 هزار و 500 تومان 
بابت یارانه نقدی از دریافت کرده است. این رقم حالا از پس هفتاد و شش ماه، به 3 
میلیون و 458 هزار تومان رسیده است، اما هنوز طرحی برای اتمام دوره پرداخت 

یارانه منتشر نشده است.
طبق پیش بینی های صورت گرفته در قانون برنامه ششم، پرداخت یارانه نقدی تا 
آخرین سال قرن حاضر نیز تداوم خواهد داشت و به این ترتیب به نظر می رسد بار 

سنگین یارانه های نقدی تا چهار سال آتی نیز بر دوش دولت ایران سنگینی کند. 
دولت یازدهم در اولین سال های فعالیت خود تلاش کرد ، اقداماتی را برای رهایی 
از وضعیت موجود در دستور کار قرار دهد . در این قالب با راه اندازی کمپینی 
تحت عنوان "نه به یارانه" از شهروندانی که نیازی به دریافت یارانه نداشتند خواست 
داوطلبانه از دریافت یارانه نقدی انصراف دهند. در این قالب هر چند در حدود دو 
میلیون و چهارصد هزار شهروند پیشگام شدند اما طرح، طرح موفقی از آب درنیامد 
و در سال های بعد این مجلس بود که دولت را مکلف می کرد نسبت به حذف یارانه 

بگیران برخوردار اقدام نماید. 
مروری بر مواضع وزرای دولت یازدهم عمق نارضایتی کابینه را از طرح مذکور به 
نمایش می گذارد.به کار بردن عباراتی نظیر "مصیبت عظمی" برای توصیف طرح 

یارانه نقدی مدتها دستمایه منتقدان دولت بود.
انتخابات دوازدهمین دوره ریاست جمهوری کشش سیاسی این طرح اقتصادی که 
برخی از آن به عنوان چاه ویل اقتصاد یاد می کنند را بار دیگر به نمایش گذاشت، 
وقتی کاندیداهای رقیب تلاش کردند از نمد یارانه ها کلاهی برای جمع آوری آرا 
بدوزند.  در شرایطی، دولت یازدهم آخرین روزهای فعالیت خود را پشت سر می 
گذارد که هنوز بار سنگین یارانه های نقدی بر دوش اقتصاد خودنمایی می کند و به 
نظر می رسد هنوز،عوارض اجتماعی طرحی که بدون بررسی کارشناسی کافی در 

سال 1389 آغاز شد بر مواهب اقتصادی آن می چربد. 
اقدام دولت یازدهم مبنی بر افزایش یارانه نقدی اقشار فرودست جامعه در عین 
تداوم برنامه حذف یارانه ثروتمندان نشان می دهد، محتمل ترین گزینه پیش روی 
دولت در سال های آغازین فعالیت دولت دوازدهم حفظ وضع موجود و بهبود اندک 
و بطئی فضا در این حوزه خواهد بود.  به این ترتیب ، در حالی که ایران در سالهای 
پس از 1389 ، یکی از دشوارترین مقاطع تاریخی خود را پشت سر گذاشت ، نسبت 
به توزیع 259 هزار و 350 میلیارد تومان پول نقد در میان شهروندان ایرانی اقدام 
کرد اما این تلاش نه تنها نتوانست بهبود وضعیت اقتصادی مردم را سبب شود و نه 
موجبات رقابتی تر شدن فضای اقتصادی ایران را فراهم کرد.  بسیاری از کارشناسان 
معتقدند آرای مردم در بیست و نهمین روز از اردیبهشت ماه سال جاری را می توان 
در مقیاسی،رفراندومی در خصوص یارانه ها نیز دانست چرا که اکثریت آرا از آن 
کاندیدایی بود که شعاری در خصوص افزایش یارانه های نقدی نداشت.  با این وجود 
به نظر می رسد همچنان نتایج این رفراندوم نمی تواند موید اقدامی برای اتمام دوره 
طولانی پرداخت یارانه های نقدی در کشور باشد.  بر اساس قانون پیش بینی شده 
مقرر بود یارانه نقدی ظرف شصت ماه پرداخت شده و عملیات پرداخت یارانه نقدی 
از پس دوره ای 5 ساله اتمام یابد اما حالا ، اخبار پرداخت هفتاد و هفتمین یارانه 
نقدی همچنان بر صدر رسانه های خبری جای می گیرد.  به نظر می رسد یارانه های 
نقدی همچنان حیات خود را در اقتصاد سیاست زده ایران حفظ خواهند کرد و به 
این ترتیب ، پایان قرن حاضر را می توان محتمل ترین زمان برای خداحافظی یارانه 

نقدی از ساختار اقتصادی ایران دانست.

زهرا علی اکبری

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای جعفر عباسی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند 
مالکیت مربوط به پلاک ثبتی 10934/602/1157 اصلی واقع در بخش یک ثبت 
قم ذیل ثبت 105499در صفحه 222 دفتر 577 ثبت و سند صادره بعلت سهل 
انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند. لذا مراتب 
باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ 
ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام 
معامله  باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 10مدت روز 
کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی 
است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات 

اقدام خواهد شد.)م الف 2635(.
محمدرضا ادیبان 
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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اشتباه دوباره باشگاه استقلال
 در فصل نقل وانتقالات

باشگاه استقلال در فصل جاری نقل وانتقالات اشتباهاتی را مرتکب می شود که فصل 
گذشته نیز از مدیران این باشگاه سر زده بود.

 مسئولان باشگاه استقلال پس از جدایی کاوه رضایی برای اینکه از زیر فشار انتقادهای 
هواداران این تیم بیرون بیایند، سراغ داریوش شجاعیان، هافبک گسترش فولاد تبریز 
رفته اند، بازیکنی که دو فصل دیگر با تیمش قرارداد دارد. طبق اعلام هوشنگ نصیرزاده، 
مدیرعامل باشگاه گسترش فولاد، استقلالی ها برای گرفتن رضایت نامه شجاعیان باید 
یک میلیارد و نیم بدهند و به طور حتم چیزی نزدیک به یک میلیارد هم رقم قرارداد 
شجاعیان با استقلال خواهد بود. در واقع جذب شجاعیان برای استقلالی ها هزینه ای 
بالغ بر دو و نیم میلیارد تومان خواهد داشت. مدیران استقلال بارها اعلام کرده اند که 
قصد ندارند با سر و صدا اسیر فضاسازی بازیکنان شوند، اما به نظر می رسد این خود آنها 
هستند که برای رقابت در نقل وانتقالات حاضر به پرداخت پول  های نجومی شده اند. سال 
گذشته، استقلالی ها بارها با کاوه رضایی مذاکره کردند و در نهایت پس از اینکه با رقم یک 
میلیارد و 600 میلیون تومان این مهاجم را جذب کردند، خودشان را برنده نقل وانتقالات 
دانستند. زمان گذشت و پس از پایان فصل، رضایی خیلی راحت از استقلال جدا شد، چرا 

که قرارداد او با وجود پول زیادی که از استقلال گرفت، یک ساله بود.
اکنون هم استقلالی ها دوباره اشتباه سال گذشته را مرتکب شده و می خواهند با رقمی 
بسیار بالا بازیکنی را به خدمت بگیرد که بهای اصلی جابه جایی او شاید خیلی کمتر از 

مبالغ مطرح شده فعلی باشد.

 اختر: 

از قطع همکاری باشگاه استقلال با مگویان 
استقبال می کنیم!

مدیر برنامه های مدافع ارمنستانی استقلال تأکید کرد که از قطع همکاری آبی پوشان 
با این بازیکن استقبال می کند.

ادموند اختر در واکنش به شایعات اخیر مبنی بر ماندن یا جدایی مگویان از استقلال 
گفت: تا به امروز هیچ فردی از باشگاه استقلال با ما تماس نگرفته است. البته ما هم نیازی 
نمی بینیم که با کسی صحبت کنیم، چون مگویان تحت قرارداد باشگاه استقلال است. 
از طرفی ما اجازه نداریم که با باشگاه دیگری مذاکره کنیم. در مورد وضعیت مگویان 
باشگاه های زیادی با ما صحبت کرده اند، اما این بازیکن تحت قرارداد باشگاه استقلال 

است و اجازه ندارد با تیم دیگری مذاکره کند.
وی در پاسخ به این پرسش که »اگر باشگاه استقلال خواهان قطع همکاری با مگویان 
باشد، چه تصمیمی خواهید گرفت؟«، اظهار داشت: اگر آنها خواهان پایان همکاری 
باشند، ما از این موضوع استقبال خواهیم کرد. البته یک شرط مهم وجود دارد و باشگاه 
استقلال در صورت قطع همکاری با مگویان باید تمام مطالبات سه فصل اخیر این بازیکن 
را به صورت یک جا به این بازیکن پرداخت کند. اگر قرار است قطع همکاری صورت بگیرد 

باید این شرط مهم عملی شود.

سوشا مکانی به فولاد باز می گردد؟
مکانی دروازه بان سابق فولاد در آستانه بازگشت به این تیم قرار دارد.       

صحبت های فولادی ها با سوشا مکانی دروازه بان سابق این تیم آغاز شده و به نظر می 
رسد این هفته در جلسه ای دو طرف صحبت های اصلی را با هم انجام بدهند.

سوشا مکانی که لیگ سیزدهم نیم فصل در فولاد حضور داشت و با این تیم قهرمان 
ایران شد. عکس هایی اخیرا در اینستاگرام خود قرار می دهد که این شایعات را بیشتر 
کرده است. در صورت توافق دو طرفه میان سوشا و فولاد، این دروازه بان باید به نروژ برود 

و قرارداد خود با تیمش را فسخ کند.
باید دید پورموسوی که در فصل نقل و انتقالات توانسته به خوبی بازیکن بگیرد، برای 

پست گلر نیز با کدام دروازه بان به توافق خواهد رسید.

گردان به دوست قدیمی خود رسید 
با نهایی شدن قرارداد محمدرضا خلعتبری باز هم این بازیکن همبازی دوست قدیمی 

خود شهاب گردان شد.
محمد رضا خلعتبری و شهاب گردان دو دوست قدیمی و البته صمیمی هستند که بار 

دیگر در تیم پدیده مشهد به هم رسیدند.
این دو پیش تر در تیم ذوب آهن و سپاهان کنار هم بازی کرده بودند و پس از انتخاب 
عبدالله ویسی به عنوان سرمربی سپاهان با هم در لیست مازاد این مربی قرار گرفتند تا 

مسیرشان از هم جدا شود.
شهاب گردان در آخرین مصاحبه خود از علاقه برای اضافه شدن محمدرضا خلعتبری 
به پدیده گفته بود و قطعا حالا با حضور این بازیکن نسبت به فصل گذشته با انگیزه 

بیشتری به کار خود در مشهد ادامه خواهد داد.

بودجه 170 میلیاردی علیه پرسپولیس
الاهلی عربستان قصد دارد با بودجه ای سرسام آور به نقل و انتقالات پا بگذارد و آماده 

جدال در لیگ قهرمانان شود.
الاهلی عربستان که حریف پرسپولیس در مرحله یک چهارم لیگ قهرمانان آسیا 
محسوب می شود، بعد از تغییرات اخیر در بخش مدیریت، خود را مهیای حضور در نقل 

و انتقالات و آماده سازی برای جدال با نماینده ایران کرده است.
آنها توانسته اند با دریافت بودجه 200 میلیون ریالی به ارزش عربستان، خود را مهیای 
دیدار با پرسپولیس کرده اند که بودجه عجیب 170 میلیارد تومانی خواهد شد. مبلغی 
که می تواند آنها را از تیم مراحل قبلی قدرتمندتر کند و پرسپولیس باید با آمادگی 

بیشتری مهیای جدال با نماینده عربستان برای صعود از این مرحله شود.

مهاجم سپاهان پایش را به تیغ جراحان سپرد
مسعود حسن زاده مهاجم تیم سپاهان که در دیدارهای انتهایی لیگ شانزدهم 
دچار آسیب دیدگی از ناحیه رباط صلیبی شده بود، روز گذشته مورد عمل جراحی 

قرار گرفت.
مسعود حسن زاده فصل گذشته دو نیم فصل کاملا متفاوت را پشت سر گذاشت؛ این 
بازیکن در نیم فصل اول روند خوبی را طی نکرد و بارها مورد انتقاد حسین فرکی سرمربی 
وقت سایپا قرار گرفت ولی با بازگشت به اصفهان موفق شد نمایش خوبی از خود ارائه 

دهد و 8 گل برای طلایی پوشان به ثمر رساند. 
اما در دیدار ماقبل پایانی مقابل تراکتورسازی شانس با حسن زاده همراه نبود و این 

بازیکن  با مصدومیت رباط صلیبی فصل را به پایان برد.
حسن زاده روز جمعه در بیمارستان کیان مورد عمل جراحی قرار گرفت و عمل هم 
موفقیت آمیز  بوده است. مهاجم سپاهان با پشت سر گذاشتن دوران نقاهت می تواند 

به ترکیب تیمش بازگردد.

سروش رفیعی از قطر به شیراز
سروش رفیعی ستاره تیم فوتبال پرسپولیس روز جمعه از شهر دوحه به ایران بازگشت 

و عازم شهر مادری اش شیراز شد. 
رفیعی که با حضور خود در تیم الخور هواداران پرسپولیس را غافلگیر کرده است پس 

از توافق با تیم قطری فعلا از دیدرس خارج شده و قصد دارد مدتی استراحت کند. 
او که در جمع پرسپولیسی ها روزهای متفاوتی را پشت سر گذاشته است، ممکن 
است در گفت و گویی درباره نیم فصل حضور در پرسپولیس که با قهرمانی نیز به اتمام 

رسید صحبت کند.
 سروش که در سال جام جهانی ریسک حضور در لیگ ستارگان قطر را به جان خریده 
قطعا صحبت های شنیدنی درباره تجربه خود در پرسپولیس خواهد داشت. او پیش از 
عقد قرارداد با الخور که البته هنوز رسمی و اعلام نشده از علی اکبر طاهری مدیرعامل 

باشگاه به نوعی اجازه گرفته و حلالیت طلبیده است.

مدافع تراکتورسازی راهی کره جنوبی می شود
مدافع فصل گذشته تیم تراکتورسازی پیشنهادی از کره جنوبی دریافت کرده و به 

همین خاطر راهی این کشور می شود.
خالد شفیعی مدافع تراکتورسازی که با مسئولان این باشگاه برای تمدید قرارداد به 

توافق نرسیده است، راهی کره جنوبی می شود.
اگرچه مسئولان تراکتورسازی همچنان به دنبال تمدید قرارداد با شفیعی هستند اما 
این بازیکن پیشنهادی از یک تیم کره ای دریافت کرده و برای مذاکره با مسئولان این 

باشگاه راهی این کشور شرق آسیایی می شود.
شفیعی دیروز در فدراسیون فوتبال حضور یافت و مدارک بین المللی خود برای ارائه 
به فدراسیون کره جنوبی را دریافت کرد تا مقدمات سفرش به کره جنوبی فراهم شود و 

در صورت توافق فوتبالش را در لیگ این کشور ادامه دهد.

بازار نقل و انتقالات ایران به احتمال بسیار زیاد 
در روزهای آینده دچار تغییراتی خبرساز خواهد 

شد و شاید جانی دوباره بگیرد.
 در شرایطی که باشگاه های فوتبال ایران به 
فراخور بودجه و جایگاه در حال بستن تیم های 
خود برای فصل جاری لیگ برتر فوتبال ایران 
هستند، چند اسم تازه ممکن است فوتبال ایران 
را در تابستان پیش رو با شوکی جدی و جذاب 
مواجه کند. در حال حاضر بیشترین دامنه توجه 
معطوف به ستاره ای مثل اشکان دژاگه است 
که بعد از جدایی قطعی از باشگاه وولفسبورگ 
حالا مورد توجه یکی، دو تیم ایرانی قرار گرفته 
است .البته صحبت از اشکان دژاگه تنها در حد 
حرف مطرح شده و هیچ باشگاهی به این بازیکن 
از بازوبندداران کی روش  باتجربه ملی و یکی 
پیشنهاد جدی نداده است. دژاگه که در انتهای 
فصل با باشگاه وولفسبورگ قطع همکاری کرده 
علاقمند است در اروپا به فوتبال خود ادامه بدهد 
اما مشخص نیست که آیا مدیربرنامه های ایرانی 
او می تواند تیم های بوندسلیگا را به ادامه کار با 

اشکان مجاب کند یا نه. 
اشکان بعد از یک فصل مصدومیت و روزهای 
نه چندان خوب در باشگاه العربی و وولفسبورگ 
در سال مربوط به جام جهانی جایگاه ثابت خود 
در تیم ملی را نیز از دست داده و به هرحال 
انتخاب بعدی او باید جایی باشد که بتواند در 
آن به میدان برود والا ممکن است او حضور در 
ترکیب ثابت کارلوس کی روش را در مسابقات 

این  در  بدهد.  دست  از  رو  پیش  جهانی  جام 
شرایط دژاگه مورد توجه باشگاه پرسپولیس قرار 
گرفته که سروش رفیعی را به تازگی از دست 
داده و اگرچه اخباری در مورد عدم عقد قرارداد 
باشگاه قطری با رفیعی به گوش می رسد اما این 

جدایی قطعی است. 
دژاگه البته به جز پرسپولیس به صورت طبیعی 
مشتریان دیگری نیز دارد.  مشتری هایی مثل 
استقلال و سپاهان که قطعا حضور یک بازیکن 
در لول دژاگه می تواند برای آنها جذاب و از پیش 

برنده باشد.  اما دژاگه تنها بازیکنی نیست که 
در بازار نقل و انتقالات صحبت از او بسیار است، 
احسان حاج صفی ملی پوش تیم فوتبال سپاهان 
که شایعه حضورش در یک تیم خارجی به گوش 
می رسد نیز مورد توجه استقلال قرار گرفته اما 

گفته می شود ممکن است اروپا مقصد وی باشد. 
همچنین سپاهان با علاقه بسیار به دنبال حفظ 
این ملی پوش است کاری که قبلا بارها انجام 
داده اما یک بار هم در آن شکست خورده است. 
از حاج صفی که بگذریم پژمان منتظری ملی 
پوش ایرانی الاهلی قطر که به احتمال بسیار 
زیاد با استقلال قرارداد خود را تمدید می کند، 
بازار  در  حضورش  که  است  ای  چهره  دیگر 
نقل و انتقالات امیدبخش و جذاب است اما در 
داریوش  متوجه  عمده  خبرسازی  حاضر  حال 
شجاعیان هافبک گسترش فولاد است که هم 
پرسپولیس و هم استقلال او را می خواهند اما 
شرایط استقلال برای استخدام داریوش مساعدتر 
است و بنابه گفته هوشنگ نصیرزاده مدیرعامل 
این باشگاه، این بازیکن شیرازی به احتمال زیاد 
آبی پوشان  استقلال خواهد شد چراکه  راهی 

شرایط مالی گسترش فولاد را تامین می کنند.
 به جز این بازیکنان چهره های دیگری مثل 
مهدی طارمی، سرور چپاروف ، محمدحسین 
بختیار  مظاهری،  رشید  زادگان،  کنعانی 
علیرضا  ابراهیمی،  ،امید  رسن  رحمانی، بشار 
بیرانوند و ... دیگر بازیکنانی هستند که احتمال 
خبرسازی آنها در فصل نقل و انتقالات وجود 
می  شان  احتمالی  مقصد  که  بازیکنانی  دارد. 
تواند تیتر اول جذاب برای هر روزنامه و سایت 
ورزشی باشد و البته گمانه زنی درباره آنها به 
انتقالات کمک  به اخبار نقل و  گرمابخشیدن 

خواهد کرد.

 ملی پوشان و ستاره های شاخص هیجان را ادامه خواهند داد

معادلات جدید در بازار نقل و انتقالات فوتبال ایران

مسئول برگزاری رقابت های لیگ برتر می گوید سازمان لیگ هم چنان بر عدم جذب 
بازیکنان خارجی توسط باشگاه های بدهکار پافشاری می کند.

سعید فتاحی در پاسخ به این سوال که چرا تیم ها پس از تایید برنامه لیگ برتر، پیش 
از آغاز مسابقات در جریان بازی ها اقدام به اعتراض به این برنامه می کنند، اظهار کرد:  
متاسفانه برخی افراد اخلاق را رعایت نمی کنند. تا سال گذشته پیش از اردوی جنجالی 
تیم   ملی در دوبی از منصوریان و برانکو و دو تیم    آسیایی دعوت کردیم و شرایط تیم  
 ملی را به آنها گفتیم تا بتوانیم در دیدار حساس مقابل سوریه به پیروزی برسیم اما 
نتیجه  دلخواه را در آن جا نگرفتیم. در آن مقطع بیشتر تیم های آسیایی اردوی تدارکاتی 

داشتند.
مسئول برگزاری رقابت های لیگ برتر، افزود: ما برای آسایش پرسپولیس، بازی آنها را 
پنج روز عقب انداختیم تا دست شان باز شود ولی اخلاق را رعایت نکردند و آن مسائل 
را به وجود آوردند. در حال  حاضر تعامل خوبی بین باشگاه ها و تیم   ملی وجود دارد. 
متاسفانه در طول این فصل برخی از مربیان حتی برنامه را مطالعه نکرده بودند یا باشگاه 

این برنامه را به آنها تحویل نداده بود و همین باعث اعتراض بی دلیل آنها شد.
او درباره اقدام برخی از افراد برای  اضافه کردن سه بازیکن به تعداد بازیکنانی که یک 
تیم می تواند جذب کند، گفت : تیم ها می توانند 18 بازیکن در فصل نقل  و انتقالات جذب 
کنند اما برخی دلالان سعی می کنند سه بازیکن به این ظرفیت  اضافه کنند. از طریق 
کمیته  اخلاق پیگیر برخورد با این دلالان هستیم. تیم های حاضر در لیگ قهرمانان 
می توانند 21 بازیکن جذب کنند. آن هم به خاطر این که در این رقابت ها حضور دارند. 
دلیلی ندارد تیمی که در لیگ قهرمانان آسیا حضور ندارد به اندازه آنها بازیکن جذب کند.
فتاحی درباره جذب بازیکن خارجی توسط تیم های لیگ برتری، اظهار کرد: هنوز 
هم تیم هایی که پرونده داشته باشند نمی توانند بازیکنان خارجی جذب کنند اما در 
این بین افرادی هستند که با شیطنت می خواهند جوری القا کنند که هنوز باشگاه های 
بدهکار می توانند بازیکن خارجی جذب کنند. مسئول کمیته  مسابقات سازمان لیگ 

درباره سرنوشت منشا در پرسپولیس، تصریح کرد: پرسپولیس 16 پرونده داشت. در 
حال  حاضر تلاش می کند که آنها را تسویه حساب کند. چهار تا از این پرونده ها حذف 
شده، چهار پرونده هم رای اش آمده است و پرسپولیس اعتراض کرده تا این پرونده ها 
به CAS برود. چهار پرونده دیگر هم به صورت قسطی در حال  پرداخت و چهار پرونده 
آخر در حال  مجادله است. اگر این چهار پرونده آخر را حل کنند دیگر مشکلی برای 

جذب منشا ندارند.

فتاحی: برنامه کی روش مورد تایید است

با شروع فصل نقل و انتقالات برخی تیم ها ستاره 
های خود از دست دادند.

استقلالی ها به صورت ناباورانه ای شاهد خروج کاوه 
رضایی از تیم شان بودند. استقلال البته تنها تیمی 

نیست که یک بازیکن مهمش را از دست می دهد.
پرسپولیس هم پیش از این متوجه شد سروش 
رفیعی قصد دارد به خارج از کشور برود. بد نیست 
نگاهی داشته باشیم به مهم ترین جدا شده هر تیم تا 

اینجای فصل نقل و انتقالات.
پرسپولیس؛ سروش رفیعی

رفیعی در نیم فصل به پرسپولیس آمد و قهرمانی 
با این تیم را جشن گرفت. این بازیکن خوش استیل 
هواداران  شد.  محبوب  پرسپولیس  در  زود  خیلی 
دوست داشتند سروش در پرسپولیس بماند اما او به 
پیشنهاد وسوسه برانگیز خارجی اش جواب مثبت داد. 
سایر بازیکنانی که از پرسپولیس جدا شدند بازیکنان 
اصلی این تیم نبودند. به نظر می رسد قرارداد کمال 

کامیابی نیا هم به زودی تمدید خواهد شد.
استقلال؛ کاوه رضایی

کاوه رضایی را خیلی ها بهترین خرید فصل گذشته 
استقلال می دانند. بهترین گلزن آبی ها در لیگ 
شد.  بلژیک  راهی  و  کرد  غافلگیر  را  همه  آسیا  و 
استقلالی ها چندان نگران سایر بازیکنانشان نیستند. 
قرار است امید ابراهیمی هم به زودی قراردادش را 

تمدید کند.
تراکتورسازی؛ محمدرضا اخباری

بازیکن  خرید  از  تراکتورسازی  که  شرایطی  در 
محروم است، حفظ تک تک بازیکنان اهمیت دارد. 
با این حال چند بازیکن تراکتورسازی از این تیم 
جدا شدند. در میان جداشدگان محمدرضا اخباری 
مهم ترین مهره برای این تیم تبریزی محسوب می 
شود. تراکتوری ها البته هنوز امید دارند که سایپا 
بماند.  تراکتورسازی  در  اخباری  تا  بدهد  رضایت 
سعید آقاییِ ملی پوش هم دومین جدا شده مهم 
تراکتورسازی است. خبرهایی مبنی بر جدایی محمد 
ابراهیمی هم به گوش می رسید که این اتفاق نیفتاد. 
ادینیو و جاسم کرار هم با رضایت خودشان رفتند و 

تراکتورسازی مانع آنها نشد.
سپاهان؛ شجاع خلیل زاده

سپاهان دست به یک خانه تکانی زد. در بین رفتنی 
ها شجاع خلیل زاده مهم ترین بازیکن برای آنها 
بود. حفظ احسان حاج صفی اولویت سپاهان است. 
حاج صفی اگر برود او به مهم ترین جداشده سپاهان 

تبدیل می شود.
استقلال خوزستان؛ حسن بیت سعید 

دلیل  به  خوزستان  استقلال  بازیکن   10 حدود 
مشکلات این تیم راهی تیم های دیگر شدند. حسن 
بیت سعید ستاره استقلال خوزستان در دو فصل 

اخیر به استقلال تهران پیوست.
ذوب آهن؛ ؟

ذوب آهن فعلا موفق شده اکثر بازیکنان مهم خود 
را حفظ کند. مرتضی تبریزی باقی ماند و اگر احسان 
پهلوان هم جایی نرود این تیم بازیکنی را از دست 

نداده که غصه اش را بخورد.
پدیده؛ حسن جعفری

جعفری  شد.  سپاهان  راهی  پدیده  جوان  ستاره 
زمانی یازیکن سپاهان بود.
پیکان؛ گادوین منشا

افتاد.  پرسپولیس  تور  به  پیکان  گلزن  بهترین 
سیامک نعمتی و سیاوش یزدانی دو بازیکن آینده دار 

پیکان هم راهی تیمهای دیگر شدند.
فولاد؛ ساسان انصاری

انصاری فصل گذشته با انتقال از پرسپولیس به 
بازیکنان فصل  بهترین  از  او یکی  احیا شد.  فولاد 
گذشته بود. ساسان این فصل هم به پیشنهادهای 

ابتدای فصلش جواب مثبت داد و سپاهانی شد.
سایپا؛ عزت پورقاز

در بین رفتنی های سایپا عزت پورقاز ملی پوش مهم 
ترین بازیکن است.

گسترش فولاد؛ مرتضی اسدی
کاپیتان گسترش فولاد خیلی زود به همراه فراز 
کمالوند راهی صنعت نفت آبادان شد. البته احتمال 
جدایی داریوش شجاعیان هم وجود دارد. در صورت 
رفتن شجاعیان او بزرگ ترین جدا شده گسترش 

خواهد بود.
نفت تهران؛ سجاد شهباززاده

امسال هم مثل سال گذشته نیمی از بازیکنان نفت 
راهی تیم های دیگر شدند. سجاد شهباززاده فعلا 

مطرح ترین آنهاست.
سپیدرود؛ شایان مصلح

از این بازیکن به عنوان پدیده آینده دار سپیدرود نام 
برده می شد. مصلح، پرسپولیس را انتخاب کرد. تیم 
های مثل سیاه جامگان، نفت آبادان و پارس جنوبی 
فعلا جدا شده ای نداشتند که از آن بتوان به عنوان 

یک خروجی بزرگ نام برد.

سرمربی تیم فوتبال پارس جنوبی جم معتقد است که سرمربی تیم ملی فوتبال 
کشورمان یک سر و گردن از مربیان آسیایی بالاتر است. 

مهدی تارتار در مورد وضعیت تیم پارس جنوبی جم گفت: خدا را شکر شرایط 
خوبی داریم و جزو تیم هایی هستیم که در نقل و انتقالات تقریباً عملکردی خوبی 
داشته اند. با توجه به شناختی که از بازیکنان لیگ دسته اول داشتیم، تلاش کردیم 
بازیکنان خوب لیگ یک را به خدمت بگیریم و توانستیم بازیکنان باکیفیتی از این 
لیگ جذب کنیم. در ادامه به چند بازیکن باتجربه نیاز داشتیم و توانستیم بازیکنان 
باتجربه خوبی را به خدمت بگیریم. از مدیران باشگاه به خاطر تلاش شبانه روزی 
در جذب بازیکنان تشکر می کنم. بازیکنان هم خیلی شاداب در تمرینات شرکت 
می کنند. وی در مورد گرفتن تست از بازیکنان علاقه مند استان بوشهر برای جذب 
و استفاده از آنها در لیگ برتر اظهار داشت: تست گیری که از بازیکنان زیر 23 سال 
استان داشتیم، به ما کمک کرد همه بازیکنان این رده سنی در استان را ببینیم. 
از جمع آنها حدود هفت هشت بازیکن آینده دار شناسایی کردیم که به جمع ما 
اضافه خواهند شد. فکر می کنم در ادامه کار نیاز داریم دو سه بازیکن باتجربه را 

جذب کنیم.
سرمربی تیم فوتبال پارس جنوبی ادامه داد: در برخی پست ها از لحاظ کمی دچار 
مشکل هستیم، وگرنه کیفیت بازیکنان مان خوب است. مثلًا در پست دروازه بان باید 
یک بازیکن خوب جذب کنیم و در پست مهاجم هم نیاز به یک بازیکن باتجربه 
داریم. فکر می کنم اگر این دو پست را کامل کنیم، پس از آن برای جذب بازیکنان 

جوان و زیر 23 سال اقدام خواهیم کرد.
تارتار در پاسخ به این پرسش که تیمش در این فصل به دنبال چه جایگاهی در 
جدول است، با اشاره به توانایی بالای تیم پارس جنوبی تصریح کرد: از روز نخست 
با بازیکنان تیم صحبت کردیم و گفتیم که باید به فکر جایگاه مناسبی در جدول 
باشیم. بازیکنان و در مجموع تیم ما این پتانسیل را دارند که خود را در نیمه بالایی 
جدول ببینند. می دانیم که کار سختی در پیش داریم، اما مطمئنیم که می توانیم 

جزو تیم های میانه بالایی جدول باشیم.
است،  گرفته  نظر  در  تیمش  برای  که  تدارکاتی  اردوهای  یا  اردو  درباره  وی 
خاطرنشان کرد: تمرینات را از شنبه آغاز کرده ایم و قرار است یک اردو هم داشته 
باشیم که داخلی یا خارجی بودن آن به شرایط باشگاه بستگی دارد. پس از اردو نیز 

تمرینات را ادامه می دهیم و خود را برای لیگ برتر آماده خواهیم کرد.
»کادر فنی تیم ملی و در رأس آنها کارلوس کی روش نشان داد که یک سر و 
گردن از مربیان آسیایی بالاتر است«، وی درباره صعود مقتدرانه تیم ملی ایران به 
جام جهانی 2018 روسیه با بیان این جمله خاطرنشان کرد: عملکرد تیم ملی نشان 
داد که به ثبات لازم رسیده ایم و کی روش نسبت به بازیکنان و نیز به فرهنگ آنها 
به شناخت خیلی خوبی دست یافته است. این مربی تلاش کرده است که میان 
بازیکنان، رقابت ایجاد کند و اکنون بهترین بازیکنان به زمین می روند. همه اینها 
باعث شده است که تیم ملی رو به بالا حرکت کند و من فکر می کنم اگر این روند 

ادامه داشته باشد، ایران حتی می تواند شگفتی ساز جام جهانی لقب بگیرد.

شاه ماهی هایی که پریدند

تارتار: کی روش نشان داد یک سر و گردن از مربیان آسیایی بالاتر است

شاگردان کی روش در بهترین حالت بیست و سوم جهان می شوند

بازگشت تیم ملی فوتبال ایران به جمع ۲۵ تیم 
برتر جهان بعد از 11 سال و ۲ ماه!

تیم ملی فوتبال ایران در رنکینگ بعدی فیفا بعد از 11 سال به جمع 25 تیم برتر 
جهان باز خواهد گشت.

رنکینگ بعدی فیفا 15 تیرماه بعد از رقابت های جام کنفدراسیون ها اعلام می شود و 
این در حالی است که طبق بررسی های انجام شده طی دیدارهای برگزار شده در ماه 
جاری میلادی، تیم ملی فوتبال ایران در رنکینگ بعدی در بهترین حالت در رده 23 و 
در بدترین حالت در رده 25 جهان خواهد ایستاد. نکته قابل توجه اینکه تیم ملی ایران 
در فرمول قدیمی فیفا که برای رده بندی کشورها محسوب می شد قبل از جام جهانی 
2006 آلمان )سال 2005( تا رده 15 جهان نیز صعود کرده بود که البته با تغییر نحوه 
فرمول بندی در فدراسیون جهانی فوتبال، این موضوع باعث نزول محسوس کشورمان 
در رنکینگ شد. با این حال و با درخشش تیم ملی ایران در بازی های مقدماتی جام 
جهانی 2018 روسیه و برتری مقابل مونته نگرو در دیدارهای دوستانه این تیم در 
رنکینگ بعدی جهش قابل توجهی خواهد داشت و برای اولین بار با 893 امتیاز بعد 
از 11 سال و 2 ماه دوباره به جمع 25 تیم برتر جهان باز خواهد گشت. این در حالی 
است که طبق بررسی نتایج ماه گذشته میلادی محتمل ترین رنکینگ برای ایران رده 
23 جهان خواهد بود. نکته قابل توجه اینکه در رنکینگ بعدی این احتمال وجود دارد 
که آلمان نیز در رده اول جهان جای برزیل را در این رتبه بگیرد هرچند که در بدترین 

حالت این کشور در ماه بعدی تا رده هفتم جهان نزول خواهد کرد.

بازدید نمایندگان  AFC  از ۶ باشگاه لیگ برتری
 رئیس سازمان لیگ فوتبال ایران اعلام کرد: نمایندگان  AFC  در تیرماه 96 از 6 

باشگاه لیگ برتری بازدید می کنند.  
 حیدر بهاروند نایب رئیس فدراسیون و رئیس سازمان لیگ در نامه ای به  مدیران 
عامل 6 باشگاه لیگ برتری استقلال تهران، استقلال خوزستان، پرسپولیس، فولاد 
خوزستان، ذوب آهن و گسترش فولاد  تبریز اعلام کرد نمایندگان کنفدراسیون 
فوتبال آسیا در تاریخ 26 تا 29 تیرماه 1396 ) 17 تا 20 جولای 2017( از این 
باشگاه ها  بازدید می کنند و مدارک و روند فعالیت آن باشگاه ها در زمینه استقرار 

الزامات مجوز حرفه ای در فصل 2017-2016 را  بررسی خواهند کرد. 
در نامه بهاروند به مدیران عامل این باشگاه ها تاکید شده است: ضروری است از هم 
اکنون نسبت به آماده سازی شرایط ممیزی و  حضور افراد پاسخگو در محل باشگاه 
برنامه ریزی لازم صورت بگیرد و با توجه به اینکه هر ساله روند ممیزی در مقایسه با 
 سال های قبل دارای جزییات بیشتری می گردد لذا تسلط افراد پاسخگو در باشگاه به 

موضوع محوله از ضروریات است.

مربی بدنساز پیشین تیم ملی از دوشنبه در 
تمرینات استقلال شرکت می کند

 باشگاه استقلال اعلام کرد، مربی پیشین تیم ملی فوتبال کشورمان از دوشنبه 
هفته جاری در تمرینات تیم فوتبال این باشگاه حضور خواهد یافت. 

 میک مک درموت، مربی بدنساز جدید استقلال امروز وارد تهران شده و از روز 
دوشنبه و همزمان با آغاز تمرینات تیم، کار خود را با آبی پوشان آغاز می کند. ابتدا قرار 
بود میک امروز به تهران بیاید، اما به دلیل تغییر برنامه و تأخیر در پرواز از ایرلند به 

امارات، حضورش در تهران یک روز به تأخیر افتاد.
مک درموت بعدازظهر یکشنبه به تهران می آید و پس از امضای قرارداد، فعالیتش 
را از روز دوشنبه در استقلال آغاز می کند. میک مک درموت به عنوان دستیار علیرضا 

منصوریان و بدنساز استقلال در این تیم مشغول به کار خواهد شد.

احتمال جدایی پاپی از سپاهان قوت گرفت
کاپیتان تیم فوتبال سپاهان به احتمال فراوان فصل آینده در این تیم حضور نخواهد 

داشت. 
تمرینات سپاهان درحالی آغاز شده است که حسین پاپی، کاپیتان این تیم در 
مراحل آماده سازی زردپوشان حضور ندارد. پاپی فصل گذشته هم در آستانه جدایی از 
سپاهان قرار داشت که درنهایت نظر عبدالله ویسی درمورد او تغییر کرد و این بازیکن 

توانست یک فصل دیگر با سپاهان به میدان برود. 
با این حال از باشگاه سپاهان خبر می رسد که پاپی برای فصل آینده مدنظر کرانچار 
قرار ندارد و باید از این تیم جدا شود. پاپی در فصل گذشته قدیمی ترین بازیکن 
سپاهان محسوب می شد و با جدایی او، حاج صفی تنها بازیکنی است که از سال های 

گذشته همچنان در جمع زردپوشان حضور دارد.

محمد طاهری به الریان پیوست
تا در جام  امضا کرد  قرارداد  الریان قطر  تیم  با  ایران  امید فوتسال  ملی پوش 

باشگاه های آسیا برای این تیم به میدان برود.
محمد طاهری، بازیکن تیم   ملی فوتسال زیر 20 سال ایران که با این تیم، مقام 
قهرمانی اولین دوره جام ملت های آسیا را در تایلند کسب کرد، برای حضور در جام 

باشگاه های آسیا به تیم الریان قطر پیوست.
به  این  ترتیب طاهری که با درخشش در تیم العربی به تیم   ملی دعوت شده بود، 
با امضای قرارداد جدید با باشگاه الریان در قطر ماندنی شد. الریان در جام باشگاه های 
آسیا با تیم های واموس اندونزی، نفت اراک و دی سی تاجیکستان در گروه B این 

مسابقات قرار دارند.

حضور تیموریان در سپیدرود منتفی شد
 حضور آندرانیک تیموریان در تیم فوتبال سپیدرود رشت منتفی شد.

 طی روزهای گذشته بحث حضور آندرانیک تیموریان در تیم فوتبال سپیدرود 
مطرح شد و کاپیتان سابق تیم ملی فوتبال ایران مذاکراتی را با مسئولان باشگاه 
سپیدرود انجام داد اما در نهایت حضور این بازیکن در جمع سرخپوشان شهر رشت 
منتفی شد. علیرضا نظرمحمدی سرمربی تیم فوتبال سپیدرود، گفت: با توجه به 
بضاعت مالی باشگاه و درخواست مالی تیموریان همکاری ما با این بازیکن در فصل 

جاری میسر نیست.
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مزایا و معایب رژیم های تک غذایی

چه می شود اگر همیشه یک نوع غذا بخوریم؟
اغلب می شنویم که رژیم غذایی سالم از میوه ها و سبزیجات متنوع تشکیل می 
شود و باید مصرف غذای آماده و فست فودها را به حداقل برسانیم. اما بازهم این سوال 
مطرح می شود که آیا این احتمال وجود دارد که با خوردن فقط یک نوع غذا سالم 

بمانیم یا اساساً به این شکل زنده می مانیم؟
 بدن ما سیستمی است که به مجموعه ای از منابع غذایی و مواد غذایی برای عملکرد 
حداکثری و بهینه نیازمند است تا زنده، سالم و سرحال بماند. بنابراین آیا غذایی هست 

که هر روز آن را بخوریم و باز هم سالم و سرحال بمانیم؟
شما ممکن است از اینکه هر روز فقط یک نوع غذا را بخورید خسته شوید یا احساس 
زدگی کنید؛ اما آیا خوردن این گونه ی یک نوع غذا می تواند به شما در حفظ سلامتی 

کمک کند یا سلامتی شما را به خطر می اندازد؟
 اگر فرض کنیم که چنین غذایی هم وجود داشته باشد که همه مواد غذایی را به 
بدن برساند، در پیش گرفتن این نوع تغذیه ممکن است مزایا یا معایبی داشته باشد؟ 
در این مقاله سعی می کنیم به این سؤالات پاسخ دهیم. دانستن معایب و مزایای 
این نوع تغذیه می تواند شما را تا حدی هیجان زده کند؛ مخصوصاً افرادی که به نوع 
خاصی از غذا علاقه زیادی دارند و اصطلاحاً هرگز از خوردن نوع خاصی از غذا سیر 

نمی شوند.
مزایای مصرف هر روز یک نوع غذا

1- دانستن کالری
نکته جالب و مزیت مهم درباره خوردن یک نوع غذا در هر روز )اگر میزان وعده 
غذایی در هر روز یکسان باشد( این است که شما می دانید چه مقدار کالری و ماده 
غذایی به بدنتان می رسانید. بعضی سایت ها اطلاعات خاصی درباره میزان کالری، 
پروتئین، کربوهیدرات، چربی، ویتامین، مواد معدنی، و...( ارائه می دهند تا به شما 
اطمینان دهند که میزان مواد غذایی ضروری در هر روز به بدن شما رسیده است 
دقیقاً چقدر بوده است. خوردن یک نوع غذا در هر روز یعنی دانستن این میزان کالری 

و در نتیجه صرفه جویی در زمان.
2- کاهش وزن احتمالی

خوردن یک نوع غذا در هر روز به شما کمک می کند که در صورت رعایت یک 
برنامه غذایی یا رژیم غذایی ویژه برای کاهش وزن، کاهش وزنتان ساده تر و راحت 
تر اتفاق بیفتد. میزان کالری برای خانم ها، 1200 تا 1500 کالری، و آقایان، 1500، 
1800 کالری به صورت روزانه است. خوردن همان نوع غذا با میزان یکسان، می 
تواند به شما کمک کند که کالری ها را به دقت محاسبه کنید و مطابق برنامه غذایی 
تان عمل کنید. اما در نظر بگیرید که این شیوه ضامن قطعی کاهش وزن شما هم 

نخواهد بود.
3- لذت بردن از خوردن غذا

خوردن یک غذا در هر روز می تواند لذت بخش باشد در صورتی که آن غذا، 
غذای موردپسند شما باشد. پس همان غذایی را که واقعاً دوست دارید برای مصرف 
همیشگی انتخاب کنید تا کمتر دچار دلزدگی شوید. اما به هر حال انتظار نداشته 
باشید که بعد از مصرف آن به مدت چند ماه، دیگر همان غذای مورد علاقه تان باشد 

و بخواهید آن را باز هم بخورید. 
اگر علاقه شما به همان غذای همیشگی باقی ماند و از بین نرفت، و در عین حال 
غذایی سالم بود، شاید خوردن آن در هر روز چندان هم آزاردهنده نشود. اگر غذای 

مورد علاقه شما، ناسالم باشد، ترمزی برای رژیم غذایی شما محسوب خواهد شد.
معایب مصرف هر روز یک نوع غذا

1- خستگی و آزردگی
احتمالاً در زمانی که فقط یک نوع غذا را مصرف می کنید، احساس زدگی و 
خستگی از خوردن آن به سراغ شما می آید. این حالت مخصوصاً زمانی که رژیم 
غذایی خاصی را دنبال می کنید، بیشتر مشاهده می شود. حتی اگر رژیم غذایی تان 
دستور کاهش حجم غذا را بدهد، باز هم ممکن است غذا خوردن برای شما تبدیل به 

کاری دشوار و ناراحت کننده و حتی آزاردهنده شود.
2- کمبود مواد غذایی

اینکه چه نوع مواد غذایی را برای مصرف هر روز برمی گزینید، بر تجمع نوع خاصی 
از سموم در بدن اثر می گذارد. مثلًا مصرف هر روز گوشت ماهی باعث ورود حجم 
زیادی از جیوه در بدن می شود و جیوه ممکن است سلامت شما را به خطر بیندازد

دشوار یا تا حدی غیر ممکن به نظر می رسد که همه مواد غذایی و مواد ضروری 
برای بدن که هر روز به آن نیازمند هستید را فقط از یک نوع غذا کسب کنید. خصوصاً 
زمانی که از مکمل های مولتی ویتامین خاص استفاده می کنید و برنامه غذایی 

خاصی را برگزیده اید. 
اگر مایل نیستید به چنین دردسری بیفتید، بهتر است نیازهای روزمره بدن شامل 
ویتامین ها و مواد معدنی را از انواع مواد غذایی کسب کنید و نوع غذا را مرتب تغییر 

دهید.
3- ملاحظاتی درباره تجمع سموم در بدن

اینکه چه نوع مواد غذایی را برای مصرف هر روز برمی گزینید، بر تجمع نوع خاصی 
از سموم در بدن اثر می گذارد. مثلًا مصرف هر روز گوشت ماهی باعث ورود حجم 
زیادی از جیوه در بدن می شود و جیوه ممکن است سلامت شما را به خطر بیندازد. 
مقادیر زیاد جیوه می تواند مشکلاتی را برای سیستم عصبی ایجاد کند و اگر در دوران 
بارداری یا شیردهی مرتب و هر روز ماهی مصرف کنید؛ ممکن است تجمع این ماده 

به مغز کودک شما آسیب برساند.
4- احتمال افزایش وزن

اگر نوع ماده غذایی که می خواهید هر روز مصرف کنید، سطح چربی و کالری 
زیادی داشته باشد )مثلًا شامل مقادیر زیادی فست فود باشد( برای افزایش وزن 
ناخواسته آماده باشید. پس توصیه می شود غذاها را به صورت هوشمندانه انتخاب 
کنید؛ طوری که شامل گوشت، دانه های کامل )حبوبات و غلات به همراه سبوس( 

میوه ها، سبزیجات، آجیل ها، غلات، و سایر چربی های گیاهی و سالم باشد.

آب گرم دست ها را تمیزتر می کند؟ 
شستشوی مناسب دست ها یکی از مهم ترین راه ها برای جلوگیری از ابتلا به 
بیماری ها و همچنین کاهش انتشار بیماری های مسری و عفونی به شمار می آید 
.ولی این سئوال مطرح است که آیا آب گرم بهتر از آب سرد، دست ها را تمیز می کند 

و میکروب ها را از بین می برد؟ یا فرقی نمی کند آب گرم باشد یا سرد؟
 این تصور که شستشوی دست ها به وسیله ی آب گرم سبب تمیزی بهتر آن ها 
خواهد شد، سال هاست که در میان ما رواج پیدا کرده و اکثریت افراد چنین اعتقادی 
را باور دارند. اما تحقیقات جدید موسسات علمی نشان می دهد آب سرد به همان 

اندازه آب گرم در پاک کردن و حذف باکتری ها، موثر و مفید عمل می کند.
دانشمندان معتقدند که افراد نباید هنگام شستن دست هایشان با آب سرد احساس 
کنند که تمیز نشده و آنها را تا اندازه ای که موثر و مفید است بشویند، زیرا تحقیقات 
نشان داده است که دمای آب مورد استفاده تأثیر زیادی در تمیزی دست ها نخواهد 

داشت.
تحقیقات جدید و نتایج آن

در تحقیقاتی که به همین منظور انجام گرفت ، با آلوده کردن دست های شرکت 
کنندگان به میزان بالایی از باکتری های غیر مضر، از آنها خواسته شد تا دست هایشان 
را به وسیله ی آب هایی با دماهای متفاوت شستشو دهند. دمای آب ها در این بررسی 

16، 26 و 38 درجه سانتیگراد بود.
نتایج این تحقیق نشان داد که شستشوی 10 ثانیه ای دست ها می تواند به طور 

قابل توجهی سبب حذف باکتری ها از دست ها شود. 
البته این بررسی نشان نداد که استفاده از چه نوع صابونی می تواند اثربخشی بیشتری 
در حذف باکتری ها هنگام شستشو داشته باشد و به عقیده ی محققین، این کار 

مستلزم انجام آزمایشات و بررسی های بیشتری است.
محققان نتایج این پژوهش را بسیار مهم ارزیابی می کنند ، زیرا بزرگ ترین نیاز 
بهداشتی مردم، شستشوی درست و اصولی دست ها در موارد گوناگون و مهم نظیر 
هنگام آماده سازی غذا، قبل از صرف غذا، پس از استفاده از سرویس بهداشتی و ... 

می باشد.
جلوگیری از هدر رفت انرژی 

البته می توان به این امر نیز اذعان داشت که این بررسی می تواند پیامدهای مفید و 
قابل توجهی برای صرفه جویی در انرژی آب داشته باشد، زیرا همانطور که می دانید 

استفاده از آب گرم موجب مصرف بیشتر انرژی جهت گرم کردن آن خواهد شد.
تغییر در سیاست های موجود

دانشمندان معتقدند که با در نظر گرفتن نتایج این تحقیقات نیازمند تغییر سیاست 
هایی در این خصوص خواهیم بود. 

باید اینطور بیان کرد که در عوض احساس ضرورت به داشتن آب گرم و تامین انرژی 
مورد نیاز برای تهیه آن ، باید به فکر در دسترس قرار دادن آب مناسب و بهداشتی 
برای عموم مردم باشیم. ما در حال هدر دادن میزان بالایی از انرژی برای گرم کردن 

آب هستیم که اصلا نیازی به آن نیست.
نهادهای مختلف بهداشتی و غذایی در سراسر دنیا با استفاده از نتیجه ی این 
تحقیقات و برگزاری سمینارها و کنفرانس های مختلف می توانند با حذف دیدگاه 
قدیمی الزام شستشوی دست ها با آب گرم، گام هایی در آگاه سازی افراد و حتی 

کاهش میزان مصرف انرژی داشته باشند.

علمی و سلامت 
یکشنبه -بیست وهشتم  خرداد ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4304

 

تلویزیونی که قاب عکس می شود!

با  ایران  پتروشیمی  و  پلیمر  پژوهشگاه  محققان 
از کامپوزیت های پلیمری موفق به ساخت  استفاده 
صفحات پلیمری و ابداع روشی نوین برای محافظت از 

بدن در مقابل اشعه ایکس شدند.
دکتر مرشدیان، مجری این طرح گفت: اشعه های 
با انرژی بالا نظیر اشعه های ایکس و گاما در پزشکی 
تشعشعات  به  مربوط  صنایع  و  هسته ای  انرژی  و 
کاربردهای گسترده ای دارند؛ این اشعه ها در صنایع 
پزشکی در بخش های رادیولوژی، سی تی اسکن و رادیو 

ایزوتوپ ها کاربردهای زیادی دارند.

وی ادامه داد: برای مقابله با آسیب این اشعه ها به 
بدن، سرب همواره به عنوان یک انتخاب سنتی برای 
حفاظ گذاری مطرح بوده است اما استفاده از سرب به 
عنوان یک حفاظ دارای معایبی است که از آن جمله 
می توان به مواردی چون سمیت سرب، وزن زیاد سرب 
و روپوش های سربی و مسائل مربوط به دفع در محیط 

اشاره کرد.
مرشدیان خاطرنشان کرد: بر این اساس با اجرای 
مطالعاتی تلاش شده است که با استفاده از کامپاندهای 
پلی الفینی حاوی فلزهایی با عدد اتمی بالا، جایگزینی 

برای سرب معرفی شود که معایب سرب را نداشته 
باشد.

مجری طرح یادآور شد: بنابراین از فلزات و ترکیبات 
فلزات سنگین همچون تنگستن، مولیبدن دی سولفید 
و ترکیب فلزات صفحه ای چون کاربید بور، در بستر 
پلیمری پلی اتیلن سنگین )HDPE( استفاده شده 

است.
از  پژوهش  این  در  اینکه  بر  تاکید  با  محقق  این 
صفحات جدیدی در تهیه عکس های رادیولوژی در 
مقایسه با صفحات سربی استفاده شد، اضافه کرد: نتایج 
به دست آمده حاکی از آن است که محافظت از بدن 
در مقابل اشعه ها همانند صفحات سربی بوده، اما با این 
تفاوت های اساسی که صفحات جدید پلیمری عاری از 
هر گونه سم و آلودگی زیست محیطی بوده و بسیار 
سبک و قابل انعطاف به شکل اعضای بدن هستند و 

می توان بارها و بارها از همین صفحات استفاده کرد.
عضو هیات علمی پژوهشگاه پلیمر و پتروشیمی با 
اشاره به فراوانی مواد اولیه پلیمری این صفحات در 
کشور افزود: با توجه به اینکه پلی اتیلن سنگین در 
پتروشیمی های داخلی به میزان زیادی تولید شده و 
کشور ما یکی از  بزرگترین تولیدکنندگان این پلیمر 
است، با پیشبرد این طرح در مقیاس صنعتی می توان 
گام بزرگی در جهت تولید این صفحات با حفظ محیط 

زیست برداشت.

محافظت بدن در برابر اشعه ایکس با صفحات پلیمری

یک شرکت فناوری تلویزیون های جدیدی ساخته که می توان آن را به عنوان قاب 
عکس نیز استفاده کرد.

 سامسونگ اعلام کرده تلویزیون های جدیدی را برای فروش عرضه خواهد کرد که 
علاوه بر قابلیت های معمول، می تواند به عنوان قاب عکس نیز استفاده شود.

تلویزیون های جدید که Frame نامیده می شوند، بسیار نازک و دارای قاب چوبی 
هستند. به همین دلیل پس از نصب روی دیوار شبیه تابلو به نظر می رسند. »فریمی« 
برای آن ساخته شده که با کل خانه همخوان می شود و پیوندی میان هنر و فناوری 

ایجاد می کند.
 Invisible(نامرئی اتصال  فناوری  به  مجهز  جدید  الکترونیکی  دستگاه  همین 
Connection( و NO Gap Wall mount  است. به این ترتیب کاربر می تواند آن را در 

هر نقطه ای آویزان کند.
رنگ و پس زمینه های هنری دستگاه نیز با توجه به تمایل مشتری قابل تغییر است. 
هر تلویزیون قابلیت حفظ 100 اثر هنری را دارد که شامل طیف وسیعی از تصاویر هنری، 
معماری و منظره است. این تلویزیون همچنین به گالری موزه های مختلف، آرشیو مگنوم 

فوتو و آرشیوهای هنری دیگر دسترسی دارد.

به زودی خانه هایی ساخته می شوند که برقشان از رنگی که آنها را می پوشاند 
تأمین می شود.

 ساینس الرت نوشت: تأمین برق مورد نیاز خانه ها آن هم با استفاده از انرژی پاک به 
لطف فناوریهای نوین بیش از پیش رنگ واقعیت به خود می گیرد.

ابتکار جدید محققان در استرالیا در نوع خود جالب توجه است. آنها فرآیند تأمین 
برق خانه از خورشید را با مقوله زیبایی و سلیقه پیوند زده اند.

تیمی از محققان انستیتو فناوری رویال ملبورن رنگی ساخته اند که می توان از آن 
به عنوان منبع تولید انرژی پاک هم استفاده کرد.

این رنگ جدید حاوی اکسید تیتانیوم است که در حال حاضر در بسیاری از رنگهای 
دیواری به کار گرفته می شود. اما ترکیب مهم دیگر سولفید molybdenum نام 
دارد. این ترکیب شبیه نوعی ژل سیلیکا عمل می کند که در بسته بندی بسیاری 

از محصولات با هدف جذب رطوبت و سالم ماندن محصول به کار گرفته می شود.
به گفته محققان، این ماده انرژی خورشیدی را همچون رطوبت جذب کرده و در 
ادامه آب را به دو عنصر سازنده یعنی هیدروژن و اکسیژن تبدیل می کند که از این 
طریق می توان هیدروژن را برای استفاده از سلولهای سوختی یا تولید برق در خودرو 
به کار گرفت. محقق اصلی این پروژه می گوید: افزودن این ترکیب به رنگ به معنای 
آن است که آجر دیوار خانه عملا به کارخانه کوچک تولید برق از خورشید تبدیل می 
شود. اگرچه فعلا قرار نیست این رنگ خورشیدی به عنوان یک محصول تجاری وارد 

بازار شود اما به زودی شاهد استفاده گسترده از آن خواهیم بود.

گروهی از محققان موسسه فناوری جورجیای آمریکا راهی را یافتند که توسط آن 
می توان اشیایی ساخت که به طرز قابل توجهی قابلیت تغییر شکل و بسط دارند.

 محققان موسسه فناوری جورجیا روشی ابداع کردند که با استفاده از پرینترهای 
سه بعدی توانستند اشیایی با ساختار کششی و فشردگی و قابلیت تغییر شکل 

بسازند.
محققان امیدوارند روزی بتوان از "اشیای تغییرشکل دهنده" در عملیات های 

فضایی و دستگاه های پزشکی استفاده کرد.
ساختار "سیستم های کش بستی" به شدت سبک و در عین حال قوی هستند، که 

آنها را برای استفاده در کاوش های فضایی بسیار کاربردی می سازد.
سیستم های کش بستی یا ساختارهای کششی و فشردگی )سازه تنسگریتی-

 "Tension" و "Integrity" واژه ای ابداعی است که از ترکیب دو واژه )Tensegrity
ساخته شده است و به این معنی است که یکپارچگی این گروه از ساختارها، بسته 

به تعادل کشش های داخلی است.
هستند.  کشش  از  دریایی  داخل  در  فشار  از  جزایری  "تنسگریتی"  ساختار 
تنسگریتی یک سیستم سازه ای است که به خاطر عناصر فشاری متمایز که داخل 

یک شبکه کششی شناور می باشد، شناخته شده است.

سازه های "تنسگریتی" امکان حرکت با حداقل هزینه، انرژی و بدون از دست 
دادن پایداری و مقاومت را فراهم می نماید.

خاصیت  و  فناوری  از  نیز  جورجیا  فناوری  موسسه  محققان  ابداعی  وسیله 
"تنسگریتی" بهره می برد.

این وسیله از سامانه ای با میله ها و کش های متراکم و به هم فشرده شده ساخته 
شده است که که دائما در حال کشمکش هستند.

در ساخت این وسیله از میله های پلیمری استفاده شده است که در دمای بالا از 
هم باز نشود و ساختار را به هم نریزد.

امروزه بسیاری از سازمان ها و موسسات فضایی به دنبال مطالعه و بررسی و 
گسترش این فناوری برای استفاده در کاوش های فضایی هستند. در واقع آنها به 
دنبال ساخت وسایلی هستند که با وجود بزرگی و دارا بودن کاربردهای مختلف، 
فضای کمی اشغال کند. روش ابداعی محققان موسسه فناوری جورجیا طوری 
طراحی شده تا اشیا توخالی و با دهانه ای باریک باشند که در صورت لزوم تا شده و 

تخت شوند. سر و ته همه میله ها به سیم های کشسان متصل است.
محققان به سرعت در حال توسعه و گسترش این فناوری هستند، چرا که 

معتقدند این ساختارها کلیدی برای ورود به آینده هستند.

کیون  "سونگ  دانشگاه  محققان 
کوآن")Sungkyunkwan University( کره جنوبی با 
الهام از قدرت چسبندگی هشت پا موفق به تولید نوعی 
پچ شدند که می توان از آن هم بر روی زخم های تازه و 

هم زخم های خشک استفاده کرد.
محققان این پژوهش پس از مطالعه آناتومی پاهای 
اختاپوس، پچ هایی را از صفحات انعطاف پذیر لاستیکی 
توسعه دادند که در برآمدگی های دایره شکل مکنده 

مصنوعی قرار گرفته است.
از این پچ های چسبنده روزی می توان برای تولید 
راحتی  به  که  کرد  استفاده  زخم  برای  پوشش هایی 

چسبیده و جدا می شوند.

با  برای تولید ربات هایی  آنها می توان  از  همچنین 
قابلیت های "مرد عنکبوتی" استفاده کرد.

برای  خاصی  روش های  از  حیوانات  از  بسیاری 
چسباندن خود به سطوح خشک و تر استفاده می کنند.

مارمولک ها از موهای میکروسکوپی برای چسباندن 
"برناکل ها")نوعی  و  می کنند  استفاده  دیوار  به  خود 
صدف( و صدف ها با استفاده از مواد چسبنده، خود را به 

سنگ ها متصل می کنند.
اما هشت پا با استفاده از برآمدگی هایی که بر روی 
بازوهای خود دارد، در چسباندن خود به سطوح مختلف 

توانایی منحصر به فردی دارد.
به همین دلیل محققان این پژوهش از این ویژگی 

برای ساخت پچ های چسبنده مخصوص زخم استفاده 
کردند.

نکته قابل توجه در مورد این پچ ها این است که هیچ 
گونه آلودگی در سطح زخم ایجاد نمی کند.

در آزمایشات انجام شده مشخص شد که این پچ ها 
دارای اثر بخشی فوق العاده هستند مخصوصا اگر به 

"محلول بافر"))buffer solution آغشته شوند.
محلول بافر یک محلول شیمیایی است که از یک 
اسید ضعیف و نمک آن یا یک باز ضعیف و نمک آن 
ساخته می شود. محققان با آزمایش این پچ بر روی 
موش ها دریافتند که آنها روند بهبود زخم را به طور 

قابل توجهی تسریع می بخشند.

ابداع اشیای چاپ 3بعدی که قابلیت تغییر شکل دارند

تولید پچ زخم با الهام از هشت پا

خانه را رنگ کنید تا برق تولید کند

چه زمان هایی غذا بخوریم تا بیشتر وزن کم کنیم؟
زمان غذا خوردن از محتوای غذایی که می خوریم، مهم  تر است! 
هرچند بدن شما یک ساعت واقعی نیست اما ساعتی دارد که 24 
ساعته کار می  کند و این ریتم شبانه  روزی، عملکرد بدن را مطابق 
برنامه  ریزی درست پیش می  برد. به گزارش آوای سلامت این ساز و 
کار کمک می کند تا بدن شما خودش را با تغییرات محیطی، خواب 

و رفتارهایی مانند غذاخوردن تطبیق دهد.
درست است که تاثیرات نوع مواد غذایی که مصرف می  کنید برای 
همه کاملا روشن است اما اینکه کی غذا می  خوریم هم، تاثیر خاص 
خود را روی وضعیت بدن، دریافت کالری  ها و مواد مغذی دارد. زمان 
وعده  ها و میان  وعد ه  های غذایی می  تواند روی تنظیم سوخت  و ساز 
بدن، وزن، مدیریت بیماری  های مرتبط با چاقی و چرخه  ی خواب 

بدن تاثیر بگذارد:
صبحانه؛ 0۷:00: محققان دانشگاه میسوری به این نتیجه رسیده اند 
که مصرف غذاهای حاوی پروتئین در وعده صبحانه، یک استراتژی 
سالم برای احساس سیری طولانی مدت در طول روز است و میل به 
مصرف میان وعده ها را کاهش می دهد. مصرف غلات سبوس دارد 

در طی وعده صبحانه نیز به بهبود عملکرد روده ها کمک می کند. 
به طور کلی خوردن صبحانه  سرشار از »مواد مغذی« می  تواند به 
مدیریت وزن و میزان مصرف کلی مواد مغذی توسط بدن کمک کند.

میان وعده صبح؛ 10:00: اگر قبل از وعده ناهار احساس گرسنگی 
می کنید، بهترین راه انتخاب میان وعده ای سالم مانند کلم بروکلی 
همراه با هویج یا ماست کم چرب است. برش های سیب همراه با کره 
بادام زمینی نیز می تواند انتخاب مفیدی باشد. غذاهایی را برای این 
زمان از روز انتخاب کنید که نیازمند جویدن بیشتر هستند و به شما 

در احساس سیری طولانی مدت کمک می کنند.
ناهار؛ 12:30: مصرف پروتئین اضافی در وعده ناهار شامل مرغ، 
گوشت های بدون چربی ای ماهی مهم است. مطمئن شوید که در 
این وعده از برخی چربی های سالم مانند آوکادو یا روغن زیتون نیز 
استفاده می کنید. مصرف این چربی ها برای جذب ویتامین های 
محلول در چربی از جمله ویتامین های دی، آ، و ای ضروری است. از 
هر گونه غذای سرخ شده و مملو از چربی اشباع در وعده ناهار اجتناب 
کنید چون هضم این غذاها کند بوده و شما دچار احساس تنبلی در 

هنگام عصر می کند.
عصرانه؛1۶:00: مصرف میان وعده 3 تا 4 ساعت بعد از وعده ناهار 
ضروری است چون قند خون در این زمان میل به افت کردن دارد و 
بدن در حالت استرس فیزیولوژیکی است. مصرف پنیر به همراه بادام، 
و یا یک تکه میوه به جای انتخاب کربوهیدرات های ساده برای میان 
وعده توصیه می شود. ماست کم چرب یا شیر شکلات نیز گزینه های 
مناسبی هستند. دقت کنید که مصرف قهوه را تا جایی که می توانید 
برای وعده عصرانه در نظر نگیرید چون این کار باعث بروز گرسنگی 

پنهان و میل به پرخوری در شما می شود.
وعده شام؛0۷:00 بعد از ظهر: یک چهارم بشقاب شام شما باید 
پروتئین بدون چربی باشد؛ یک چهارم دیگر غلات، یک چهارم 
سبزیجات و مابقی چربی های سالم. مصرف مرغ پخته شده همراه 

با برنج قهوه ای در کنار سبزیجات برای وعده شام توصیه می شود.
میان وعده قبل از خواب؛ 11:00: اگر جزو کسانی هستید که عادت 
به مصرف میان وعده قبل از خواب دارید بهتر است چهار ساعت بین 
مصرف شام تا زمان خواب صبر کنید. مصرف خوراکی های سبک 

مانند برش های سیب همراه با دارچین به احساس سیری و سبکی 
قبل از زمان خواب کمک می کند.

در نهایت:
سعی کنید هر روز در زمان های مشخصی غذابخورید.

زمان و محتوای صبحانه  تان را با وعده های غذایی دیگر تنظیم 
کنید.

ناهار را زودتر میل کنید و برای شام وعده ی کوچک تری در نظر 
بگیرید.

بعد از ساعت 7 شب چیزی نخورید.
عادات خواب خود را اصلاح کنید و به اندازه ی کافی بخوابید. 
همان طور که گفتیم، قرار گرفتن در معرض نور در ساعات دیروقت 
شب ممکن است ساعت داخلی بدن شما را تغییر بدهد و منجر به غذا 

خوردن در اواخر شب شود که این اصلا خوب نیست.
سعی کنید تا حداقل 45 دقیقه بعد از ورزش چیزی نخورید، 
خوردن غذا 45 دقیقه بعد از ورزش به جایگزینی گلیکوژن و ترمیم 

عضلات بدن کمک می کند.

دیابت، بیماری خاموش
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انسان ها برای رسیدن به کمال باید 2 صفت 
تکبر و خودبزرگ بینی را از خویش دور سازند، 
این صفات برای پیشرفت در مدارج معنوی بشر 
خطرناک است. مسلمانان در ماه مبارک رمضان 
می توانند با پرهیز از غرور و کبر در جهت تزکیه 
و پاک سازی نفس خویش برآیند و با تواضع و 
فروتنی در پیشگاه خالق بی همتا، سر بندگی و 

تضرع فرود آورند. 
تکبر و خودبزرگ بینی از بدترین رذایل اخلاقی 
به شمار می رود که برای سلامت نفس، آثار و 
پیامدهای مخرب و خطرناکی دارد. ریشه تکبر 
به  انسان  که  گیرد  می  نشات  موضوع  این  از 
واسطه آن که خود را برتر از دیگری می بیند، 
احساس آرامش کند، بنابراین تکبر در واقع به 
این معناست که فرد برای خود مقامی بالاتر از 

اطرافیان قایل شود.  
خودبرتربینی )تکبر( با خودبزرگ بینی)عجب( 
تفاوت دارد، فرد خودبزرگ بین بدون مقایسه  با 
دیگری به خاطر علم، ثروت، قدرت و عبادت، 
خویش را بزرگ می پندارد اما در تکبر انسان 
پس از مقایسه با اطرافیان، خود را برتر و شایسته 

تر ارزیابی می کند. 
در  را  تکبر  درمان  اخلاق  و  دین  بزرگان   
اندیشیدن فرد به خویشتن، خالق بی همتا و 
همچنین هدف و چرایی آفرینش دانسته اند تا 
پس از دریافت عظمت و بزرگی وجود  خداوند، 
انسان سعی کند اعمال خویش را متواضعانه انجام 
دهد و با نهادینه سازی این فضیلت اخلاقی در 
اعماق وجودش، در برابر معبود بی همتا، سجده 

شکر به جای آورد. 
الهی در  و مغفرت   گشایش درهای رحمت 
از تکبر و  رمضان فرصت مناسبی برای دوری 
خودبزرگ بینی است. هنگامه ای که اهل ایمان 
با روزه داری و نیایش های عارفانه، بت وجودی 
خود را در برابر عظمت الهی می شکنند و در 
پیشگاه پروردگار با اظهار بندگی؛ می توانند خود 
را از این خصلت و رفتار ناپسند پاک و مبرا سازند. 

 ماه مبارک رمضان و اثرگذاری آن بر ضرورت 
دوری از تکبر و خودبزرگ بینی سبب شد تا 
پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا در بیست و 
یکمین روز از این ماه پرفضیلت با حجت الاسلام 
»امیر جوان آراسته« عضو هیات علمی و مسوول 
مرکز زبان دانشگاه ادیان و مذاهب و استاد فلسفه 

و دین به گفت و گو بپردازد. 
 حجت الاسلام جوان آراسته با بیان اینکه تکبر 
به معنای خود را بزرگ تر دیدن است، گفت: 
تکبر آثار متعددی را به دنبال دارد که روشن 
ترین اثر فردی و اجتماعی آن، تنهایی خواهد 
بود. دوستان آن فرد از اطرافش پراکنده خواهند 
شد. افراد جامعه دوست ندارند شخصی خود را 
برتر از آنان بداند. به ویژه آنکه که از چنین ویژگی 
برخوردار نباشد. تکبر دوری از رحمت خداوند را 
به دنبال دارد زیرا انسان متکبر نمی تواند بنده 
خوبی برای پروردگار خویش باشد و بندگی به 

معنای تواضع در برابر خالق است.
 این استاد دانشگاه با اشاره به اینکه خداوند 
بارها  ها  روایت  ائمه معصوم)ع( در  و  قرآن  در 
مسلمانان را به دوری از غرور و تکبر فراخوانده 
اند، تصریح کرد: گناهی که شیطان به خاطر 
آن به حضرت آدم سجده نکرد و در روایت ها 
کشته  سبب  شود،  می  نامیده  حرص«  »گناه 
شدن هابیل شد. در واقع نخستین گناهی که 
روی می دهد برپایه کبر است. خداوند در آیه 
های 11 تا 13 سوره اعراف می فرماید: »همانا 
شما را آفریدیم آنگاه به شما شکل دادیم آنگاه به 
فرشتگان گفتیم به آدم سجده کنید پس سجده 
کردند جز ابلیس که از سجده کنندگان نبود. 
گفت: )خدا( چه چیزی تو را بازداشت از اینکه 
سجده نکنی هنگامی که تو را فرمان دادم؟ گفت: 
من از او بهترم؛ مرا از آتش آفریدی و او را از 
خاک آفریدی. گفت: پس، از آنجا فرود آی، تو 
را نرسد که در آن تکبّر ورزی، پس بیرون آی 
که تو از خواران هستی.« در واقع خود بزرگ 
بینی و تکبری که شیطان داشت باعث شد تا 

بر حضرت آدم)ع( سجده نکند و پس از آن گناه 
های بسیاری اتفاق افتاد که تمام آنها از این ناشی 
می شود که در مرتبه نخست شیطان خویش 
را برتر دیده است. قرآن همواره در مذمت تکبر 
سخن می گوید و عنوان می دارد که متکبران از 

رحمت خدا دور هستند. 
 وی ماه مبارک رمضان را موثر بر دوری از تکبر 
و خودبزرگ بینی دانست و در ابن باره توضیح 
اهل  بخواهد  فردی  اگر  کلی  صورت  به  داد: 
عبادت باشد باید که تکبر را از خود دور کند. 
عبادت، تعبد و عبد از یک ریشه هستند. یعنی 
اگر مسلمان خود را در برابر خدا کوچک و بنده 
بداند؛ این امر در نخستین قدم عبادت به شمار 
می رود. عبادت واقعی هیچ گاه با تکبر جمع نمی 
شود. تکبر شامل غرور انسان مقابل خداوند و 
اطرافیان است. تکبر انسان درباره خداوند هیچ 
گاه با عبادت جمع نخواهد شد. عبد به معنای 
بنده بودن و بنده به معنای احساس فروتنی به 
شمار می رود. روزه گرفتن در ماه رمضان نیز به 
نوعی نیازمند بنده بودن و کوچک شمردن مومن 
چنانچه  شود.  می  محسوب  پروردگار  برابر  در 
خداوند در آیه 183 سوره بقره می فرماید: »ای 
اهل ایمان، بر شما هم روزه واجب گردید چنانکه 
امم گذشته را فرض شده بود و این دستور برای 

آن است که پاک و پرهیزکار شوید«. 
 وقتی خداوند در قرآن کریم عنوان می کند 
که روزه را بر شما واجب کرده ایم تا تقوا بماند. 
تقوا به این معناست که انسان یک حقیقت فراتر 
و قدرتمندی را ناظر بر خود بداند و بر کارهایش 
اشراف داشته باشد و این امر سبب می شود تا 
خود را کوچک تر ببیند. امام علی)ع( در کتاب 
ارزشمند نهج البلاغه اشاره می کند: »روزه دوری 
از تکبر را به دنبال می آورد«. انسان تا احساس 
کوچکی و بندگی نداشته باشد اصل عبادت و از 
جمله گرفتن روزه را نمی تواند انجام دهد و باز 
همین روزه به تقویت و محکم شدن این رفتار 
کمک می کند و پس از آن مومن به عبادت می 

پردازد تا این حس تقویت شود و به یقین از تکبر 
دوری جوید. 

 حجت الاسلام جوان آراسته با اشاره بر اینکه 
ریشه اصلی بسیاری از انحراف ها از تکبر و خود 
بزرگ بینی ناشی می شود، اظهار داشت: در دین 
بسیار تاکید می شود بر اینکه هیچ فردی نباید 
خود را برتر از دیگران ببیند. در روایت ها و دعاها 
این مضمون وجود دارد که از خداوند درخواست 
می شود؛ پروردگارا اگر بنده خویش را در مقامی 
بالاتر خواهی برد؛ در نگاه مردم بزرگ خواهد شد 
به یقین در نگاه خویش کوچکتر کن تا فرد به این 
ذهنیت دچار نشود که از دیگران بهتر و بهشتی 
تر است. انسان باید همواره از خداوند بخواهد تا به 
چنین توهمی مبتلا نشود. هنگامی که شخصی 
تصور کند که از دیگران بهتر است به دنبال آن 
پیامدهای منفی به وجود خواهد آمد؛ نخست 
احترام  فرد  آن  به  همواره  تا  دارد  انتظار  آنکه 
بگذارند. به تبع آن به دیگران دستور می دهد 

و با تحقیر آنان به خویش اجازه می دهد که هر 
کاری را نسبت به افراد دیگر انجام دهد و برای 
آنها تصمیم بگیرد و درباره کار دیگران قضاوت 
کند.   وی در پایان بیان داشت: انسانی که به 
خداوند نزدیک تر و از جایگاه بزرگی برخوردار 
شود به یقین فروتن خواهد شد و خود را کوچک 
تر می بیند. بالاترین نمونه های این ویژگی را 
کرد  مشاهده  معصومان)ع(  ائمه  در  توان  می 
ثمالی که در سحرهای  ابوحمزه  که در دعای 
ماه رمضان خوانده می شود، امام سجاد)ع( می 
فرماید: »پروردگارا اگر به همین صورت از دنیا 
بروم حال چه فردی از من بدتر است«. در واقع 
ایشان هر چقدر بالاتر می رود، تواضع او بیشتر 
می شود. ثمره ایمان بیشتر؛ تواضع بیشتر خواهد 
بود. بنابراین ریشه و پایه گناهان که اتفاق می 
افتند تکبر به شمار می رود و به یقین تمامی 
انحراف هایی که در جامعه صورت می پذیرد در 

نتیجه غرور و خود بزرگ بینی است. 

رمضان و ضرورت دوری از تکبر و خودبزرگ بینی 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم اعلام کرد

خارج شدن ۵04 خانواده از چتر حمایتی
 در قم 

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: خودکفایی خانواده ها با 
ایجاد اشتغال برای افراد توانمند اولویت کاری این نهاد در دولت دوازدهم است تا از 
این طریق خانواده ها از پوشش کمیته امداد خارج و از نظر اقتصادی مستقل شوند. 

اکبر میرشکار افزود: در سال اقتصاد مقاومتی، ایجاد درآمد و اشتغال محور اصلی 
فعالیت های کمیته امداد است تا از این طریق افراد تحت پوشش را در امر تولید و 
درآمد توانمند سازد.وی اضافه کرد: هم اکنون 10 هزار تن از افراد تحت حمایت 
کمیته امداد بین سنین 18 تا 60 سال که بیشتر آن ها را خانم ها تشکیل می دهند، 
آماده اشتغال هستند.وی بیان کرد: اگر بانک های عامل همکاری لازم را داشته باشند، 
60 میلیارد ریال از محل اعتبارات کمیته امداد و 300 میلیارد نیز از محل اعتبارات 
بانک های عامل برای اشتغال این افراد در سال جاری در نظر گرفته شده است.
میرشکار ادامه داد: اگر بین بانک های عامل و کمیته امداد تعامل خوبی ایجاد شود، 
می توان در سال جاری برای سه هزار تن از مددجویان کمیته امداد اشتغال زایی کرد.
وی بیان کرد: کمیته امداد درقالب بسته های تشویقی از شرکت ها و کارگاه هایی 
که برای مددجویان کمیته امداد اشتغال ایجاد کنند، با پرداخت 2 سال از حق بیمه 
مددجویان، حمایت می کند.وی افزود: برخی کارگاه ها نیز با ایجاد مشاغل خانگی 

برای مددجویان، فرصت اشتغال در خانه را برای خانم ها فراهم کرده اند.
میرشکار با بیان این که با اجرای سیاست های اشتغالزایی سال گذشته 504 
خانواده از چرخه حمایتی کمیته امداد خارج شدند، پیش بینی کرد: در سال 96، بالغ 
بر 2 هزار خانواده با اشتغال و درآمد کافی از چرخه حمایتی کمیته امداد در قم خارج 
شود. وی تاکید کرد: باید با توانمندسازی خانواده ها به سمتی پیش برویم تا به جای 
این که خانواده ها کمکی از کمیته امداد دریافت کنند، خودشان عاملی برای تولید و 

رونق اقتصادی جامعه شوند و در آینده حامی برای این نهاد باشند.
وی ابراز امیدواری کرد: دولت دوازدهم در چهارساله دوم نیز با رویکردی که نسبت 
به محرومیت زدایی دارد، کارهای ویژه ای در این راستا انجام دهد.مدیرکل کمیته 
امداد امام خمینی)ره( قم با تاکید بر این که هر خدمتی به خانواده های تحت پوشش 
کمیته امداد باید با هدف توانمندسازی آن ها صورت گیرد،گفت: باید با خارج شدن 
خانواده های توانمند از حمایت کمیته امداد،کمک های این نهاد به سمت سایر اقشار 

جامعه که مشکلاتی به مراتب بیشتر و حادتر دارند، هدایت شود.
وی خاطرنشان کرد: یک هزار و 523 خانواده تحت پوشش کمیته امداد در قم، یک 
عضو مبتلا به بیماری صعب العلاج دارند و این نهاد باید با پرداخت هزینه درمان این 

بیماران، بخشی از دغدغه این خانواده ها را برطرف نماید.
وی ادامه داد: 380 سالمند تحت پوشش کمیته امداد قم نیز به دلیل بیماری و 
کهولت سن زمین گیر هستند که هزینه درمان و پرستار آن ها از سوی کمیته امداد 
پرداخت می شود.سال گذشته 848 میلیارد و 207 میلیون ریال در قالب کمک هایی 
از جمله خرید مسکن، جهیزیه، پرداخت وام قرض الحسنه و مستمری به مددجویان 
این نهاد پرداخت شده است؛ از این میزان، 640 میلیارد ریال در قالب کمک های 
بلاعوض و 208 میلیارد ریال در قالب تسیهلات اعطایی به مددجویان پرداخت شد.

رئیس سازمان برنامه وبودجه استان قم خبرداد

افزایش ۲8 درصدی ظرفیت اقامتی 
در استان قم

رئیس سازمان برنامه وبودجه استان قم با اشاره به  افزایش 28 درصدی ظرفیت 
اقامتی دراین استان گفت: استان قم با تأسی به سند 2018 آذربایجان شرقی و کرمان 

محور توسعه ای خود را گردشگری قرار داده است. 
سید حسن رضوی ، اقدامات صورت گرفته در بخش کشاورزی استان را انقلابی 
عظیم توصیف کرد و اظهار داشت: در این راستا 2300 هکتار از اراضی باغات به باغ 

پسته تغییر کشت داده است.
رئیس سازمان برنامه وبودجه استان قم بابیان اینکه 6 هزار هکتار از اراضی کشاورزی 
نیز آبیاری تحت فشار انجام می شود، افزود: در بخش صنعت نیز 40 واحد صنعتی با 
سرمایه گذاری بخش خصوصی راه اندازی شد که به موجب آن 3600 فرصت شغلی 
به همراه داشت. وی بابیان اینکه استان قم با تأسی به سند 2018 آذربایجان شرقی 
و کرمان محور توسعه ای خود را گردشگری قرار داده است خاطرنشان کرد: در حال 
حاضر با افزایش 3 هزار تخت اقامتی با افزایش 28 درصدی ظرفیت اقامتی در استان 
مواجه هستیم. رضوی با اشاره به اینکه در حال حاضر 6 هتل 5 ستاره نیز در دست 
احداث قرار دارد، عنوان کرد: با صدور مجوز بوم گردی در مناطقی همچون شهرک 
سینمایی نور واقع در روستای رحمت آباد، کاروانسرای تاریخی پاسنگان، خانه های 
تاریخی در روستای دولت آباد نیزار تلاش ها برای افزایش روزافزون توسعه گردشگری 
استان ادامه دارد. وی گردشگری سلامت را از دیگر برنامه های استان در آینده نزدیک 
دانست و ادامه داد: تأمین زیرساخت های لازم برای تحقق این امر ضروری است در 

این راستا نیز سال گذشته افتتاح 350 تختخوابی فرقانی انجام شد.
به گفته رضوی، اگرچه در حال حاضر 2300 تخت بیمارستانی دیگر نیز در استان 
در دست ساخت است اما بر اساس برنامه ریزی های به عمل آمده تا سال 98 ظرفیت 
تخت های درمانی قم دو برابر می شود که در صورت تحقق این امر معادل تخت های 

درمانی 90 سال گذشته خواهد بود.
رئیس سازمان برنامه وبودجه استان قم تأکید کرد: 95 درصد تخت های درمانی در 

دست احداث توسط بخش خصوصی انجام می شود.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم خبر داد:

برگزاری دوره های آموزشی ویژه بانوان 
در فرهنگسرای کوکب

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم از برگزاری دوره های آموزشی 
ویژه بانوان در فرهنگسرای کوکب خبر داد.

مجید رفیعی با اشاره به فعالیت ویژه بانوان فرهنگسرای کوکب در ایام تابستان، 
اظهار کرد: این فرهنگسرا در دوره تابستان با هدف غنی سازی اوقات فراغت کودکان 
و نونهالان نسبت به برگزاری کلاس های آموزش تئاتر مخصوص رده های سنی هفت 

تا 14 سال و آموزش زبان انگلیسی و طراحی اقدام نموده است.
وی دیگر برنامه های هنری این فرهنگسرا را شامل برگزاری دوره  آموزش ساخت 
سفال، دوره آموزشی خیاطی، پته دوزی، سرمه دوزی، گلیم بافی و... عنوان کرد و 
افزود: اتاق ویژه کودک از امکانات و برنامه های ویژه این فرهنگسرا است که نه تنها 
با استقبال والدین مواجه شده بلکه نکات آموزشی و مفرح مفیدی را برای اموزش به 

کودکان برنامه ریزی و در دستور کار قرار داده اند.
رفیعی بیان کرد: دوره های آموزش بافتنی با میل و قلاب، بافت فرش و پخت انواع 
شیرینی نیز از دوره هایی  است که با استقبال متقاضیان روبرو شده و دوره جدید آن 

به زودی برگزار می شود.
برنامه های  دیگر  از  را  پروری  فرزند  و  زندگی  مهارت های  آموزشی  دوره  وی 
فرهنگسرای کوکب عنوان کرد و افزود: این برنامه ها در راستای تحکیم بخشیدن 

هرچه بیشتر به نهاد خانواده در دستور کار قرار گرفته است.
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم تصریح کرد: بانوان برای ثبت 
نام در دوره ها می توانند همه روزه در ساعات اداری به آدرس بلوار شهید صدوقی، 
خیابان کوکب، جنب بوستان کوکب، فرهنگسرای کوکب مراجعه و یا با شماره تلفن 

32938008 تماس حاصل کنند.

معاون شهردار قم:

بخش های باقیمانده زیرگذر پیامبر اعظم)ص( 
به زودی تکمیل می شود

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم گفت: بخش های باقیمانده زیرگذر 
پیامبر اعظم)ص( به زودی تکمیل می شود.

علیرضا قاری قرآن با اشاره به بازگشایی مسیر بلوار شهید کبیری به سمت بلوار 
شهید کریمی و میدان مرجعیت، اظهار کرد: در آستانه نیمه شعبان با توجه به حجم 
بالای تردد مسیر و جلوگیری از تداخل تردد به سمت مسجد مقدس جمکران این 

مسیر به سرعت از زیرگذر پیامبر اعظم)ص( بازگشایی شد.
معاون شهردار قم با تاکید بر اینکه بخش های باقیمانده از زیرگذر و بلوار شهید 
کبیری و کریمی در حال اجرا است، خاطرنشان کرد: در بخش زیرگذر نیز بخشی 
از رمپ و لوپ ها و... باقی مانده که پیمانکار اقدامات نهایی برای تکمیل این بخش را 

در حال انجام است.
قاری قرآن تکمیل بلوارهای شهید کبیری و کریمی را مورد توجه قرار داد و تصریح 
کرد: بازگشایی این مسیر ضمن افزودن به رینگ سوم ترافیکی شهر تسهیل تردد به 
سمت بلوار جمهوری، انسجام، شهرک قدس و بلوار آیت الله بروجردی را در پی دارد.
وی اضافه کرد: با افتتاح فاز سوم بلوار آیت الله بروجردی و اتصال میدان مرجعیت 
و انسجام به پردیسان نیز این دو بلوار و مسیر منتهی به بزرگراه امام علی)ع( اهمیت 

ویژه پیدا کرده و حجم بالای تردد در این مسیر شکل خواهد گرفت.

علی حبیبی

مجموعه تلویزیونی »نفس« جدیدترین ساخته جلیل سامان 
که پخش آن از اول ماه رمضان در شبکه سوم سیما آغاز شد 
به مبارزات تعدادی از افراد منتسب به یک گروه مسلح علیه 

رژیم گذشته می پردازد. 
داستان این سریال مربوط به دهه 50 زمانی که سازمان 
مجاهدین در اوج انشعاب و پراکنده شدن اعضای خود بوده، 

می پردازد. 
روزبه به عنوان یکی از اعضای این سازمان، حالا از رویه این 
گروه فاصله گرفته و درصدد است به روش خود به مبارزه 

ادامه دهد.
پدر روزبه با بازی داریوش فرهنگ که از مقامات حکومت 
بوده از اساس با کارهای فرزندش مخالف است و با روش های 
مختص به خود درصدد است او را از ادامه اعمال ضد حکومتی 

بازدارد که در این کار ناکام می ماند.
روزبه در بحبوحه این کشمکش ها، عاشق و دلباخته دختری 

از طبقه نزدیک به خانواده خود می شود. 
ناهید هر چند پیش از این با صاحب یک آژانس مسافرتی که 
پدرش از امرای ساواک بود قرار و مدارهایی برای ازدواج، البته 
نه چندان جدی گذاشته بود، اما حالا با ورود روزبه به زندگی 
او، به او دلبسته می شود و صاحب آژانس را فراموش می کند.

ازدواج روزبه با ناهید نیز باعث نمی شود که روزبه دست از 
مبارزه علیه حکومت بردارد. پدر ناهید که از فرماندهان ارتش 
بود به خاطر کشته شدن همسرش در حوادث 31 تیر سال 
1320، از ارتش جدا می شود و خانه نشینی را انتخاب می 

کند.
ناهید که قبل از آن هیچ ذهینتی نسبت به مبارزه آنهم از 
نوع مسلحانه اش نداشت حالا چنان عاشق روزبه می شود که 
با همسرش در عملیات مسلحانه شرکت می کند و شخصیش 

دچار یک دگردیسی کامل می شود.
مجموعه »نفس« که تاکنون 15 قسمت آن پخش شده یک 
درام عاشقانه است که هر چند روزبه آگاهانه راه خود را انتخاب 
می کند و برای تحقق آرمانش حتی متوسل به مبارزه مسلحانه 
می شود اما ناهید به خاطر عشقی که به روزبه دارد به این راه 
کشیده می شود و بیم و هراس شرکت در فعالیت های ضد 

حکومتی، کاملا در چهره او هویدا است.
جلیل سامان در مقام کارگردان این مجموعه برخلاف آثار 
مشابه، تلاش زیادی می کند تا فارغ از شعارها و آثار رایج، کمتر 
درباره عملکرد قهرمانان داستان موضع گیری کند که در این 

زمینه تا حدودی موفق نشان می دهد.
سامان که پیش از این دو مجموعه تلویزیونی به نام های 

»ارمغان تاریکی« و »پروانه« را روانه تلویزیون کرده است در 
این مجموعه به مبارزات دهه 50 جامعه ایران می پردازد که 

نمونه ای از یک اثر تاریخی محسوب می شود.
لوکیشن ها و فضاهای فیلم تقریبا شبیه فضاها و خیابان های 
دهه 50 است و کارگردان برای مهیا کردن این فضاها، تلاش 

فراوانی کرده تا اثر را بیشتر در نزد تماشاگر باورپذیر کند. 
این فضاها کمک زیادی در پیشبرد داستان کرده، هر چند 
محدود بودن این فضاها در برخی موارد به فیلم لطمه زده 
است. این فضای محدود باعث شده که خیلی از سکانس ها و 
صحنه های سریال در نزد مخاطب کلیشه ای به نظر برسد، از 

این رو وقتی دیالوگ های تکراری کاراکترها که کم هم نیست 
به آن بیافزایم، اندکی از جذابیت های فیلم کاسته می شود.

سریال از نظر روایت تاریخی این دوره ناکام است و بیشتر به 
روابط بین ناهید و روزبه و گاهی نیز به خانواده های آنان می 

پردازد که در این بین سهم خانواده روزبه کمتر است.
مجموعه »نفس«، اطلاعاتی از شرایط تاریخی این دوره به 
تماشاگر ارائه نمی کند و همین موضوع مخاطب را در فهم این 

دوره حساس و سرنوشت ساز سردرگم می سازد. 
در اواسط همین دهه، ایران آبستن حوادث متعددی می شود 

که انقلاب 57 را پدید می آورد. 

سریال اشاره ای به رویدادهای منتهی به انقلاب نمی کند و 
فقط در چارچوب زندگی روزبه و ناهید می چرخد که همین 
مساله، داستان سریال را به سوی کلیشه و تکرار موضوعات 

هدایت می کند.
روزبه پس از جدایی از سازمان وضعیت بهتری پیدا نمی 
کند و به طور مشخص آرمان هایش به چند عملیات مسلحانه 
خلاصه می شود که کمتر در آن فکر و اندیشه یک مبارزه دیده 
می شود. این نکته کاملا در گفت و گوی روزبه و روحانی که 
به خاطر در امان ماندن از دست ساواک به منزل او می رود، 

آشکار است.
این روحانی در سکانسی حرکت مسلحانه را زیر سئوال می 
برد و مبارزه از طریق اندیشه و فکر را پیش می کشد که روزبه 

هیچ پاسخی به آن نمی دهد.
استفاده از بازیگران تازه و کم تجربه از ویژگی های دیگر 
این مجموعه است که جلیل سامان از آنان در نقش های 
اول سریال به خوبی استفاده کرده است. بکارگیری چنین 
بازیگرانی، یک ریسک برای چنین مجموعه هایی محسوب می 
شود که تقریبا کارگردان سریال به خوبی از آنان در تولید این 

اثر بهره گیری کرده است.
مسعود رایگان، ژاله صامتی، فاطمه گودرزی، بهناز جعفری 
و داریوش فرهنگ از جمله بازیگران با سابقه این مجموعه 
بودند که تا این قسمت سریال، در حاشیه داستان هستند در 
حالیکه بازیگران تازه کار در نقش های اصلی داستان حضور 
دارند موضوعی که برخی از کارگردان ها در سال های اخیر به 

آن روی آورده اند.
ساناز سعیدی در نقش ناهید با اینکه اولین تجربه بازیگری 
در چنین سریال هایی را در کارنامه کاری خود ثبت می کند 
تقریبا از عهده نقش خود در این مجموعه برآمده و می توان 
گفت که استفاده جلیل سامان از این بازیگر در این فیلم، پر 

بیراهه نبوده است.
مضمون این سریال ارتباطی به ماه رمضان پیدا نمی کند و با 
توجه به اینکه داستان این مجموعه مربوط به مبارزه علیه رژیم 
پهلوی هست، پخش آن در بهمن ماه و ایام دهه فجر انقلاب 

اسلامی، بیشتر مناسب بود. 
به نظر می رسد که کنداکتور برنامه تلویزیون در این روزها 
خالی از فیلم و سریال هست که تلویزیون دست به این اقدام 

زده است.
در مجموع سریال »نفس« تا اواسط قسمت های پخش خود، 
تقریبا رضایت مخاطبان را جلب کرده زیرا با رعایت برخی از 
استانداردهای سریال سازی، از شعارها فاصله گرفته و بیشتر 
به روایت یک موضوع اجتماعی و مبارزه در یک قطعه تاریخی 

پرداخته است.

»نفس«، سریالی با طعم مبارزات انقلابی 

یکي از مسائل در خانواده ها، آگاهي از روش هاي صحیح ایجاد علاقه در فرزندان نسبت 
به مسائل دیني است. برخي از خانواده ها علي رغم تلاش هاي بسیار، موفق به ایجاد 
انس نمي شوند و گروهي دیگر پرداختن به این مسئله را با رفتارهایي نامناسب همراه 

مي کنند. در این مطلب با قوانین اصلي رسیدن به چنین هدفي آشنا مي شویم. 
  اول جذب و آموزش، سپس رفتار

پیامبر اعظم)ص( مي فرماید: »کودکان تان را گرامي بدارید و آنان را خوب تربیت 
کنید.« یکي از اصول تربیت دیني به ویژه علاقه مندي کودکان به عبادت، توجه به 
آموزش این مسئله است. کودکي که از همان اوان طفولیت خود را در کنار عبادت 
والدین و در جمع هاي معنوي مي یابد، زمینه بیشتري براي پرسشگري درباره دین و امور 
دیني در او شکل مي گیرد؛ از این رو بر پدر و مادر لازم است که خود را براي پاسخگویي 
به سؤالات دیني کودك آماده سازند. آگاهي کودکان از چگونگي انجام فرائض دیني و نیز 
دانستن فلسفه انجام آن به گونه اي محدود، مي تواند مشوق خوبي براي انجام این کار و 
استمرار آن باشد؛ مثلا درباره نمازخواندن کودکان اگر در سن مطالعه هستند، کتاب هاي 

مناسب تهیه کنیم و در مناسبت هایي به آنان هدیه بدهیم.
تشویق، به جاي تحمیل

برخي از پدرها و مادرها به خوبي از شیوه تشویق کودك بهره مند  مي شوند. این تشویق ها 
مي تواند کلامي و غیرکلامي باشد؛ مثلا دختر خردسالي که در کنار مادر به نماز ایستاده، 
مي تواند بعد از نماز با این جملات تحسین شود: »تو توي این چادر نماز مثل فرشته ها 

شدي!«، »وقتي دست هاي کوچولویت را براي دعا بالا مي گیري، خیلي زیبا مي شوي!«، 
احساس مي کنم که دوست داشتني تر شدي«؛  نماز مي خواني،  با من  وقتي که  »از 
همچنین مي توان به صورت متناوب هدیه هایي را به کودکان داد و آنان را به این  وسیله 
به خاطر رفتار خوب شان تشویق کرد. توجه داشته باشید که نباید در این زمینه از واژه 
جایزه استفاده کنید؛ زیرا فرزندان شما را شرطي مي کند، اما واژه هدیه در این زمینه 
مناسب تر است؛ چون هم انگیزه رفتارشان را دروني نگه مي دارد و هم آنان را از آسیب 
شرطي شدن و عبادت به شرط مزد دور مي کند؛ ضمن اینکه هدیه آئیني دیني است و بار 
عاطفي بیشتري را دارد. پسري که هنوز مکلف نشده، همین که تشویق و ترغیب شود و 
این نکته را درك کند که اگر خدا به من گفته نماز بخوانم، براي این است که به او نزدیك 
شوم و تقرب پیدا کنم، به این نتیجه خواهد رسید که از این طریق از بهداشت رواني 
بالاتري برخوردار خواهد شد و آرامش پیدا مي کند؛ بنابراین قطعا نماز مي خواند، ولي 
زور و تهدید روش هاي نتیجه بخشي نیست. مهم ترین نکته اي که کودکان باید بدانند، 
این است که انجام فرائض دیني براي خودشان چه سودي )آرامش روحي و رواني( دارد؟ 
کارهاي معنوي به تعمیق و تأمین بهداشت رواني کودکان کمك مي کند و هیچ سودي 
براي دیگران ندارد. از کودکان بخواهیم انجام دادن یا ندادن فرائض دیني را با هم مقایسه 

کنند تا خودشان نتیجه بگیرند که پایبندي به این احکام به نفع آن ها است.
خوشایندسازي

یکي از اصولي که سبب تکرار رفتار مي شود، همراه کردن رفتار با چیزهایي است که 
کودك به آن ها علاقه مند است؛ مثلا وقتي کودك با ما به نماز جماعت مي ایستد، اگر 
نماز کمي باسرعت خوانده شود و پس از نماز هم کودك مورد محبت شما قرار بگیرد، 
براي بار دوم هم مایل خواهد بود که نماز را به جماعت بخواند، ولي اگر او را در یك 
مجلس طولاني دعا بردید و توجهي به خستگي او نداشتید، با این کار انس با دعا را از او 
مي گیرید و رفتار دعا و نیایش در نزد این کودك عملي خسته کننده مي شود. مثال دیگر؛ 
وقتي کودکي براي شرکت در مراسم مذهبي وارد مسجد مي شود، زماني که با احترام و 
محبت اعضاي مسجد روبه رو شود، میل به تکرار این کار در او بیشتر شکل مي گیرد تا 
زماني که با تندخویي عده اي روبه رو شود یا در مجلس براي همه چاي و شربت درنظر 
بگیرند، اما به بچه ها به بهانه اینکه فرش را کثیف مي کنند، چیزي داده نشود! در دوره 
کودکي اساس کار و تربیت دیني کودك بر تقویت پیوند عاطفي او با دین استوار است؛ از 

این رو باید از سختگیري نابجا پرهیز کرد.
در احکام دیني ما هم این ظرافت رعایت شده است؛ مثلا شما حق ندارید بدون 
رضایت کودك در جاي او بنشینید یا دستور داده شده که به کودکان احترام بگذارید و به 
آنان محبت کنید. باید قبل از اینکه بچه ها به سن تکلیف برسند، آن ها را براي این امور 
آماده کنیم؛ یعني فضاي خانواده باید ملکوتي باشد، نه اینکه به کودك پنج ساله بگوییم که 

باید حتما نماز بخواني! همچنین فراهم کردن شرایط خوب براي انجام عبادت مي تواند در 
ایجاد علاقه مؤثر باشد؛ مثلا در ایام سرد سال زمینه اي را فراهم کنید تا فرزند شما بتواند 
با آب گرم وضو بگیرد یا در اتاقي که از گرما و هواي مطلوبي برخوردار است، نماز بخواند.

اصل تدریج
یکي از اصول اساسي در سوق دادن فرزندان به عبادت، توجه به میزان توانایي آن ها 
است. بر والدین لازم است تا میزان تحمل کودك را در انجام رفتارهاي دیني و عبادات 
درنظر داشته باشند تا میل به این کار همیشه در آنان باقي بماند. کودکي که امروز در 
آغاز مسیر بندگي قرار دارد، آن هم در دوره کارورزي و تجربه رفتار دیني، با یك توانایي 
فکري و عملي محدودي روبه رو است؛ نمي شود از این کودك انتظار داشت که همانند 
بزرگسالان به عبادت بایستد و مدت زمان زیادي را همراه با حضور کامل قلب مشغول 
خواندن نماز باشد یا شما را در انجام روزه هاي مستحبي، آن هم در تابستان یا ایام 
تحصیل همراهي کند! براي اینکه فرزنداني بانشاط در زمینه عبادت و مسائل دیني 
پرورش دهیم، لازم است تکالیف دیني را در نظر آن ها آسان جلوه داده و یادگیري و انجام 

آن را درطول زمان و چندسال توزیع کنیم.
امام صادق)ع( در این باره مي فرماید: »وقتي بچه سه ساله شد، کلمه »لا اله الا الله« را 
یادش بدهید؛ سپس او را رها کنید تا به سن سه سال و هفت  ماه و بیست  روز برسد، 
آنگاه »محمد رسول الله)ص(« را یادش بدهید؛ سپس تا سن چهارسالگي رهایش کنید 

و در سن چهارسالگي صلوات بر محمد)ص( را یادش بدهید.«
والدین الگو

رفتارهاي پدر و مادر خواسته یا ناخواسته، مورد تقلید فرزندان شان قرار مي گیرد. 
کودکان به قدري باهوش هستند که حتي مي توانند احساس شما را هم از انجام یك کار 
درك کنند؛ مثلا اگر شما در خواندن نماز سستي کنید یا آن را کاري خسته کننده بدانید، 
با این کار به فرزندان خود یاد داده اید که نماز عملي خسته کننده و تکراري است؛ ولي 
اگر براي نماز خود ارزش قائل شدید و خصوصا بعد از به جا آوردن نماز نشاط بیشتري 
پیدا کردید و اخلاق تان نسبت به قبل از آن تغییر بهتري داشت، کودك مي آموزد که نماز 

شادي آفرین و محبت بخش است.
پدر و مادر که الگوي فرزندان هستند، باید این را در همه ابعاد آن پیاده کنند. دستورات 
دیني مي گوید که انسان ها باید چگونه زندگي و رشد کنند؛ مبادا به کودکان مان بگوییم 
نماز بخوان، ولي خودمان دروغ بگوییم و کارهایي که نباید انجام دهیم، مرتکب شویم. 
اگر فضاي خانه آمیخته از ارزش هاي معنوي باشد و پدر و مادر خود ارزش هاي الهي 
و تکالیف دیني را در زندگي جدي بگیرند، کودکان به طور غیرمستقیم و به صورت 
مشاهده اي از این جو معنوي متأثر مي شوند و تمایلات دیني در آن ها به طور طبیعي 

پرورش مي یابد.

چگونه فرزندان خود را به آموزه هاي دیني علاقه مند کنیم؟ 

گام به گام در کنار فرزندان به سوي کمال 






